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23 września gminę Sierakowice odwiedziła 
Elżbieta Gajeska – Koordynator Programu WIFI4EU 
na Polskę. Pani Gajeska, jako przedstawiciel Dyrekcji 
Generalnej ds. Polityki Regionalnej i Miejskiej Komis-
ji Europejskiej, przyjechała wręczyć Wójtowi Gminy 
symboliczny Voucher na 15 tys. euro, które gmina 
pozyskała, przystępując do konkursu o dofinansowa-
nie pod koniec 2018 r.

Inicjatywa WiFi4EU, działająca pod pełną 
nazwą: „Propagowanie łączności internetowej w spo-
łecznościach lokalnych – WiFi4EU”, jest programem 
wsparcia na rzecz bezpłatnego dostępu do Wi-Fi
w wewnętrznych bądź zewnętrznych przestrzeniach 
publicznych (np. obiektach administracji publicznej, 
szkołach, bibliotekach, ośrodkach zdrowia, muzeach, 
parkach i placach publicznych). Dzięki temu społecz-
ności będą w większym stopniu korzystać z jedno-
litego rynku cyfrowego, użytkownicy uzyskają dostęp 
do społeczeństwa gigabitowego, zwiększą się umie-
jętności cyfrowe, a usługi publiczne świadczone
w tych przestrzeniach zostaną uzupełnione o dodatko-
we możliwości. Bony WiFi4EU mogą być wykorzys-
tywane do sfinansowania instalacji zupełnie nowej 
publicznej sieci Wi-Fi, do modernizacji istniejącej 
publicznej sieci Wi-Fi bądź też do rozszerzenia zasięgu 
istniejącej publicznej sieci Wi-Fi. Zainstalowana sieć 
nie może powielać istniejących bezpłatnych ofert 

prywatnych lub publicznych o podobnych właściwoś-
ciach, w tym o podobnej jakości.

Gmina, przystępując do programu, zobowią-
zała się do udostępnienia w terminie do 18 miesięcy od 
podpisania umowy o dofinansowanie min. 10 zew-
nętrznych lub min. 15 wewnętrznych punktów dostępu 
Wi-Fi do bezpłatnego Internetu na terenie gminy 
Sierakowice. Aktualnie trwają prace nad ustaleniem 
możliwych lokalizacji punktów dostępowych oraz 
wyborem wykonawcy realizacji dostawy i montażu 
sprzętu niezbędnego do świadczenia usług dostępo-
wych do sieci internetowej.

Źródło: sierakowice.pl

15 000 euro dla Gminy Sierakowice na punkty dostępu do bezpłatnego Internetu 
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W poniedziałek, 14 października, Państwowa 
Komisja Wyborcza podała oficjalne wyniki wyborów 
parlamentarnych. Dzień wcześniej wybieraliśmy swo-
ich przedstawicieli do Sejmu i Senatu, czyli 460 pos-
łów i 100 senatorów. 

Tegoroczne wybory cieszyły się bardzo dużym 
zainteresowaniem wyborców. Frekwencja była niemal 
rekordowa i wyniosła 61,74%. Jest to drugi wynik
w historii wyborów parlamentarnych od 1989 roku. 

Najwięcej głosów wyborców (43,59%) w wy-
borach do Sejmu zdobyło Prawo i Sprawiedliwość, co 
oznacza, że partia Jarosława Kaczyńskiego zdobyła 
235 mandatów i będzie rządzić samodzielnie. 

Wyniki wyborów do Sejmu:
ź KW Prawo i Sprawiedliwość – 43,59% głosów 
(liczba mandatów: 235)
ź K KW Koalicja Obywatelska PO .N IPL Zieloni – 
27,40% głosów (liczba mandatów: 134)
ź K W Sojusz Lewicy Demokratycznej – 12,56% gło-
sów (liczba mandatów: 49)
ź K W Polskie Stronnictwo Ludowe – 8,55% głosów 
(liczba mandatów: 30)
ź K W Konfederacja Wolność i Niepodległość – 6,81% 
głosów (liczba mandatów: 11)
ź K WW Mniejszość Niemiecka – 0,17% głosów 
(liczba mandatów: 1)

Wyniki wyborów do Sejmu i Senatu

Wyniki głosowania do Senatu nie przyniosły 
korzystnego dla PiS wyniku. 48 mandatów nie daje tej 
partii większości w izbie wyższej parlamentu. 
Wyniki wyborów do Senatu:
ź KW Prawo i Sprawiedliwość – 44,56% głosów (licz-
ba mandatów: 48)
ź K KW Koalicja Obywatelska PO .N IPL Zieloni – 
35,66% głosów (liczba mandatów: 43)
ź K W Polskie Stronnictwo Ludowe – 5,72% głosów 
(liczba mandatów: 3)
ź K W Sojusz Lewicy Demokratycznej – 2,28% gło-
sów (liczba mandatów: 2)
ź K WW Lidia Staroń – Zawsze Po Stronie Ludzi – 
0,58% głosów (liczba mandatów: 1)
ź K WW Krzysztofa Kwiatkowskiego – 0,44% głosów 
(liczba mandatów: 1)
ź K WW Wadim Tyszkiewicz – 0,35% głosów (liczba 
mandatów: 1)
ź K WW Demokracja Obywatelska – 0,25% głosów 
(liczba mandatów: 1)

Poniżej przedstawiamy gminną statystykę 
powyborczą i dane dotyczące naszego okręgu wybor-
czego. 

Uprawnionych do głosowania w gminie 
Sierakowice było 13.764 wyborców. Frekwencja 
wyniosła 67,98%.

W okręgu wyborczym nr 63 obejmującym 
powiaty: bytowski, chojnicki, człuchowski, kartuski, 
kościerski o jeden mandat senatora ubiegało się trzech 
kandydatów, którzy zdobyli następującą liczbę gło-
sów:
1. Waldemar Bonkowski (KWW Senatora Waldemara 
Bonkowskiego) – 23.181 (12% głosów);
2. Dariusz Drelich (KW PiS) – 79.556 (41,19% 
głosów);
3. Stanisław Lamczyk (KKW Koalicja Obywatelska 
PO .N IPL Zieloni) – 90.404 (46,81% głosów).

Senatorem w tym okręgu został Stanisław 
Lamczyk.

Zupełnie inne preferencje wyborcze mieli 
mieszkańcy naszej gminy, którzy nie docenili zaan-
gażowania dotychczasowego posła Stanisława Lam-
czyka na rzecz naszego środowiska i zacznie większe 
poparcie okazali kandydatowi PiS, wojewodzie Dariu-
szowi Drelichowi.  

Oto liczba głosów oddanych na poszczegól-
nych kandydatów w gminie Sierakowice:
1. Waldemar Bonkowski (KWW Senatora Waldemara 
Bonkowskiego) – 804 (8,72% głosów);
2. Dariusz Drelich (KW PiS) – 5.237 (56,82% gło-
sów);
3. Stanisław Lamczyk (KKW Koalicja Obywatelska 
PO .N IPL Zieloni) – 3.176 (34,46% głosów).
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W wyborach do Sejmu w okręgu nr 26, obej-
mującym powiaty: bytowski, chojnicki, człuchowski, 
kartuski, kościerski, lęborski, pucki, słupski, wejhe-
rowski oraz miasta na prawach powiatu: Gdynię
i Słupsk spośród 140 kandydatów wybieraliśmy 14 
posłów. W tym okręgu minimalną przewagę zdobyło 
Prawo i Sprawiedliwość zdobywając nieco ponad pół 
procenta głosów więcej niż Koalicja Obywatelska. 
Oba komitety wyborcze otrzymały po pięć mandatów, 
dwa przypadły SLD i po jednym mandacie zdobyły 
PSL i Konfederacja.

Mieszkańcy gminy Sierakowice w głosowaniu 
do Sejmu także większe poparcie okazali kandydatom 
Prawa i Sprawiedliwości. Oto jak wyglądały wyniki 
wyborów do niższej izby parlamentu:
ź KWW PiS – 5.594 (60,55% głosów)
ź K KW Koalicja Obywatelska PO .N IPL Zieloni – 
2.232 (24,16% głosów)
ź KW Konfederacja Wolność i Niepodległość – 568 
(6,15% głosów)
ź KW Polskie Stronnictwo Ludowe – 532 (5,76% 
głosów)
ź KW Sojusz Lewicy Demokratycznej – 312 (3,38% 
głosów)

Lista kandydatów, którzy otrzymali mandaty
w okręgu nr 26: 
ź Tadeusz Aziewicz (Koalicja Obywatelska)
ź M arek Biernacki (Polskie Stronnictwo Ludowe)
ź Artur Dziambor (Konfederacja Wolność i Niepodleg-
łość)
ź Marcin Horała (Prawo i Sprawiedliwość)
ź Zbigniew Konwiński (Koalicja Obywatelska) 
ź Henryka Krzywonos-Strycharska (Koalicja Obywa-
telska)
ź Aleksander Mrówczyński (Prawo i Sprawiedliwość)
ź P iotr Müller (Prawo i Sprawiedliwość)
ź Barbara Nowacka (Koalicja Obywatelska) 
ź Kazimierz Plocke (Koalicja Obywatelska)
ź Marek Rutka (Sojusz Lewicy Demokratycznej)
ź Joanna Senyszyn (Sojusz Lewicy Demokratycznej)
ź Magdalena Sroka (Prawo i Sprawiedliwość)
ź Janusz Śniadek (Prawo i Sprawiedliwość)

Janina Kwiecień, mieszkanka Sierakowic, rad-
na powiatowa i wieloletnia starosta kartuski, kandy-
dująca z ramienia Koalicyjnego Komitetu Wyborcze-
go Koalicja Obywatelska PO .N IPL Zieloni, niestety, 
nie uzyskała mandatu posła. W całym okręgu zagłoso-
wało na nią 9.385 wyborców, w tym 1.610 w gminie 
Sierakowice. 

Na październikowe posiedzenie Rady Gminy 
wpłynął obywatelski projekt uchwały korygującej naz-
wę ronda w Sierakowicach. Radni nie przychylili się 
do wniosku grupy mieszkańców i uchwała 10 głosami 
„przeciw” przy 5 głosach „za” nie została przyjęta.

W myśl podjętej w marcu ubiegłego roku 
uchwały rondo zlokalizowane przy Urzędzie Gminy
w Sierakowicach otrzymało nazwę Rondo 100-lecia 
Niepodległości Polski. Obywatelski projekt zakładał 
korektę nazwy skrzyżowania na Rondo 100-lecia Od-
zyskania Niepodległości Polski. Szczegóły inicjatywy 
przybliżył radnym Ronald Werelich. 

– Szczytne intencje Rady Gminy są takimi sa-
mymi intencjami, jakie przyświecają dzisiaj nam  skła-
dającym projekt uchwały – powiedział. – Nazwa, która 
została przegłosowana w uchwale marcowej jest 
błędna. Zwiera błąd merytoryczny, polegający na tym, 
że sankcjonuje ona okres okupacji hitlerowskiej i ko-
munistycznej jako okres ciągłego trwania niepodle-
głego państwa polskiego. W październiku ubiegłego 
roku Instytut Pamięci Narodowej oddział w Gdańsku 
skierował pismo do Pana Wójta i ówczesnego prze-
wodniczącego Rady Gminy Sierakowice, w którym 
wyraził opinię na temat błędności tej nazwy. Wskazał, 
że nazwa ta pomija okres okupacji hitlerowskiej i ze 
względu na szacunek dla milionów ofiar, IPN poprosił 
o skorygowanie tej nazwy. W styczniu br. radny Woj-
ciech Koszałka podjął wątek opinii wystawionej przez 
IPN i zaproponował podjęcie stosownej uchwały pod-
czas sesji, do czego nie doszło, mimo obietnic pana 
przewodniczącego, że problematyka ta powróci. Nig-
dy nie powróciła. W związku z tym my, grupa miesz-
kańców Sierakowic, na mocy art. 41a ustawy o samo-
rządzie oraz na podstawie Gminnego Regulaminu Ini-
cjatywy Uchwałodawczej podjęliśmy taką inicjatywę. 
Zawiązaliśmy społeczny komitet inicjatywy uchwało-
dawczej, napisaliśmy projekt uchwały wraz z uzasad-
nieniem i zebraliśmy pod tym projektem blisko ćwierć 
tysiąca podpisów mieszkańców gminy Sierakowice, 
którzy podzielają nasze stanowisko. 

Ronald Werelich dodał, że projekt uzyskał po-
parcie zarówno mieszkańców gminy, jak i instytucji, 
m.in. Związku Piłsudczyków RP. Podkreślił, że 
sytuacja, jaka ma miejsce w Sierakowicach nie jest 
niczym nowym i miała miejsce w kilku miastach

w Polsce. Rady miast zmieniały własne uchwały nazw 
ulic, placów ze 100-lecia niepodległości na 100-lecie 
odzyskania niepodległości. Zaproponował, aby przy 
okazji korekty nazwy ronda ustawić tabliczkę z ka-
szubską nazwą dla podkreślenia zaangażowania i wy-
siłku Kaszubów w walce o odzyskanie niepodległości. 

Na argumenty Ronalda Werelicha odpowie-
dział przewodniczący Mirosław Kuczkowski, który 
wyjaśnił, że rozmowy na temat zmiany nazwy ronda 
toczą się z zainteresowaną stroną już od dawna. Na 
samych rozmowach się nie skończyło, gmina bowiem 
wystąpiła do instytucji naukowych o opinie w tej 
sprawie. Na potwierdzenie tych słów przewodniczący 
rady zacytował fragment jednej z takich opinii, 
przygotowanej przez kierownika Katedry Informacji 
Naukowej i Bibliologii dr. hab. Zdzisława Kropidłow-
skiego, prof. nadzw. Uniwersytetu Kazimierza Wiel-
kiego w Bydgoszczy: 

„W odpowiedzi na pismo dot. nazwy ronda
w Sierakowicach stwierdzam, że nazwa Rondo 100-le-
cia Niepodległości Polski nawiązuje do podobnych 
nazw takich jak: Statua Wolności, Plac Wolności, Aleja 
Niepodległości, które znajdują się na całym świecie. 
Zawierają one w sobie pewien stan i proces histo-
ryczny, który trwa przez lata. W Polsce z okazji stu-
lecia odzyskania niepodległości podkreśla się roczni-
cę, np. w Żarach, gdzie nazwano je Rondo 100-lecia 
Odzyskania Niepodległości. Ta nazwa jednak jest 
wąska i odnosi się tylko do dawnego wydarzenia 
sprzed stu lat. Natomiast nazwa zastosowana w Siera-
kowicach ma szerszy charakter, szczególnie chrono-
logiczny. Obejmuje bowiem wszystkie wydarzenia
i starania o niepodległość Polski, zaczynając od 
wydarzeń w 1918 r., poprzez Cud nad Wisłą, II wojnę 
światową, walkę w czasie PRL. Obejmuje ona również 
walkę o niezależność gospodarczą i kulturową Polski 
w czasie okupacji i indoktrynacji komunistycznej. 
Nazwa ta lepiej kreuje trwającą sto lat walkę narodu
i Kaszubów o niepodległość Ojczyzny.”

Zdecydowana większość radnych nie uznała 
argumentów inicjatorów korekty nazwy ronda. Projekt 
uchwały nie został zatwierdzony większością głosów, 
a co za tym idzie nazwa ronda nie zostanie zmieniona. 
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Sierakowicki Bank Spółdzielczy obchodzi
w tym roku jubileusz 120-lecia powstania. Z tej okazji 
Rada Gminy wraz z Wójtem przyznała tej instytucji 
wyróżnienie „Przyjaciel Gminy Sierakowice”, które 
zostało wręczone 1 października podczas kolejnego 
posiedzenia Rady.

Tytuł „Przyjaciel Gminy Sierakowice” został 
przyznany placówce za umacnianie bankowości spół-
dzielczej oraz aktywną służbę społeczną na Kaszu-
bach. Wyróżnienie z rąk Wójta i Przewodniczącego 
Rady Gminy odebrali: Kazimierz Woźniak – przewod-
niczący rady nadzorczej banku i Roman Dawidowski – 
prezes zarządu Banku Spółdzielczego.  

Okoliczności powstania placówki w trudnym 
historycznie okresie dla Polski przybliżył przewodni-
czący rady Mirosław Kuczkowski. 

– Bank Spółdzielczy w Sierakowicach jest naj-
dłużej działającym bankiem na Kaszubach – powie-
dział Mirosław Kuczkowski. – Jest to bank polski, co 
jest bardzo budujące. Jednym z jego założycieli był 
sługa boży ks. Bernard Łosiński, który powołał bank, 
żeby służył Polakom i żeby  zaborca nie zaszkodził 
Polakom finansowo. Gratulujemy tego czasu istnienia 
na ziemi sierakowickiej. 

Gratulacje kierownictwu placówki złożył 
także Wójt Gminy. 

– 120 lat funkcjonowania to osiągnięcie, któ-
rym mało która instytucja może się pochwalić – powie-
dział wójt Tadeusz Kobiela. – A początki były jeszcze 
w czasach zaborów, kiedy nikt nie myślał, że kiedyś 
powstanie wolna Rzeczpospolita. A to wszystko dzięki 
ówczesnemu wizjonerowi – ks. Bernardowi Łosiń-
skiemu, który był nie tylko wybitnym działaczem 

społecznym, ale i politycznym. Gmina Sierakowice, 
jeżeli chodzi o obszary wiejskie, to potęga gospo-
darcza. Jest pewien styl pracy i przedsiębiorczość 
mieszkańców znana nie tylko w powiecie, ale i wo-
jewództwie. Wzięło się to z dalekosiężnej wizji sprzed 
ponad 120 lat ówczesnego założyciela banku, ks. ka-
nonika Bernarda Łosińskiego. Dziękuję prezesowi Ro-
manowi Dawidowskiemu za kontynuację tego dzieła. 
Na pewno kosztuje to wiele wysiłku, bo czasy są bar-
dzo trudne, a wyzwania na rynku konkurencji bardzo 
duże. Proszę o przekazanie słów uznania  załodze. 

Prezes Roman Dawidowski podziękował Ra-
dzie i Wójtowi za docenienie działalności banku. 

– Nasz bank dzisiaj jest bankiem dobrze działa-
jącym – kontynuował Roman Dawidowski. – Gdy roz-
poczynałem pracę w 1985 r., byliśmy na 1560 banków 
osiemsetnym bankiem. W tej chwili, ze względu na 
łączenie się placówek, istniejących banków jest 560,
a nasz bank jest 81. bankiem pod względem wielkości 
sumy bilansowej w Polsce. Wyniki są jeszcze lepsze – 

plasujemy się w pierwszej pięćdziesiątce banków pod 
względem osiąganych dochodów. Te dochody wzbo-
gacają naszych udziałowców, czyli właścicieli, a właś-
cicielami banku jest 479 mieszkańców naszej gminy. 
Każdy z państwa może być właścicielem i udziałow-
cem banku i mieć wpływ na jego pracę. I tak było od 
początku jego istnienia: ci ludzie, którzy chcieli roz-
wijać naszą sierakowicką społeczność dzielnie działali 
w tym banku i go prowadzili. 

Tekst i foto: AK

Bank Spółdzielczy otrzymał wyróżnienie „Przyjaciel Gminy Sierakowice”

Kazimierz Woźniak – przewodniczący rady nadzorczej BS
i Roman Dawidowski – prezes zarządu BS

Jubileusz Banku Spółdzielczego w Sierakowicach
,,120 lat jesteśmy razem”

Bank Spółdzielczy od 120 lat jest obecny
w Sierakowicach i należy do najdłużej działających na 
Kaszubach. W momencie powstawania lokowany był 
na terenach należących do zaboru pruskiego. Jednym
z głównych jego założycieli był Sługa Boży ks. kan. 
Bernard Antoni Łosiński, proboszcz sierakowicki. 

Historia sierakowickiego banku spółdziel-
czego zaczęła się 6 grudnia 1899 r., wtedy to odbyło się 
zebranie założycielskie Spółki. Protokół ze spotkania 
został sporządzony w języku polskim i niemieckim 
przez ks. Łosińskiego, a podpisało go 16 osób, byli to: 
Bernhard Łosiński, Basilius Zielke, Leo Stenzel, 
Johann Kitowski, Johann Sychta, Anastasius Czapiew-
ski, Johann Hoppa, Johann Schutta, Albrecht Penk, 
Albrecht Brzeski, Jozef Brzeski, Franz Krefft, Leo 
Bronk, Josef Wenta, Franz Piotrowski i Joseph Konkel 
(oryginalna pisownia). 

W trakcie zebrania powołano na trzy lata 
pierwszą Radę Nadzorczą, którą stanowili: B. Zielke z 
Gowidlina - prezes, L. Bronk z Pałubic – wiceprezes, J. 
Kitowski z Łączek – sekretarz, L. Stenzel z Tuchlina, J. 
Sychta z Puzdrowa, A. Czapiewski z Mojusza, J. 
Hoppa z Paczewa, A. Brzeski z Sierakowic i J. Wenta z 
Załakowa.

W zebraniu założycielskim uczestniczył ks. 
prałat Piotr Wawrzyniak (1849-1910) z Poznania, 
będący symbolem walki z germanizacją w zaborze 
pruskim. Był on od 1891 r. Patronem Związku 
Polskich Spółek Zarobkowych i Gospodarczych

w Wielkim Księstwie 
Poznańskim i w Pru-
sach Zachodnich.

Spółka zos-
tała wpisana do re-
jestru 13 grudnia 
1899 r. w Sądzie 
Okręgowym w Kar-
tuzach (Carthaus). 
Wysokość udziału 
członkowskiego wy-
nosiła 500 м (marek), 
zaś organem praso-
wym Spółki była na 
początku ,,Gazeta 
Gdańska”, a od 1923 
r. ,,Gazeta Kartuska”.

Pierwszy Za-
rząd stanowili: ks. B. 
Łosiński – dyrektor, 
F. Krefft – kontroler i J. Konkel – podskarbi, wszyscy 
zostali wybrani na kadencję trwającą do 1903 r. Ks. 
Łosiński w późniejszych latach był kuratorem i kura-
tusem banku.

W 1900 r. do Spółki należało 78 członków,
w tym: 66 rolników, 8 rzemieślników i 4 osoby innych 
zawodów, a w końcu 1919 r. Spółka skupiała 487 
członków. Obowiązkowy udział członkowski wynosił 
500 м. W pierwszym roku złożono 59 depozytów
i udzielono 70 pożyczek. Pierwsza Rewizya Spółki 
została naznaczona do wykonania najpóźniej do 12 
grudnia 1901 r.

Pierwsze Walne Zebranie członków Banku po 
spotkaniu założycielskim odbyło się 7 lutego 1901 r. 
Podczas zebrania przyjęto bilans za 1900 r. i omówio-
no cele na przyszły rok.

Po drugiej wojnie światowej, 16 września 1945 
r., wznowiono działalność Spółdzielni. Zebranie otwo-
rzył Sokołowski, a przewodniczącym wybrano Leona 
Klasę, zaś na asesorów: Franciszka Bigusa i Leona 
Wentę oraz na sekretarza Jakóba Leyka. Porządek 
obrad był następujący: omówienie przerwy w działal-
ności banku, przyjęcie uchwały dotyczącej wznowie-
nia działalności, zatwierdzenie nowego statutu, wy-
bory do Rady Nadzorczej, uchwalenie najwyższej 
sumy zobowiązań i wolne wnioski. W trakcie zebrania 
przyjęto nową nazwę: ,,Bank Ludowy – Spółdzielnia
z ograniczoną odpowiedzialnością”. Bank swoją dzia-
łalnością obejmował miejscowości: ,,Par. Sierakowice, 
Gowidlino, Linia, Strzebcz, Bórek” (oryginalna pi-
sownia),

 Podpisy założycieli

Pieczęć Spółki z 1900 r.

Ks. B. Łosiński, około 1897 r.
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 Podpisy założycieli

Pieczęć Spółki z 1900 r.

Ks. B. Łosiński, około 1897 r.
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Dopiero z dniem 21 listopada 1946 r. prawo-
mocnym postanowieniem Sądu Grodzkiego w Kartu-
zach przywrócono prawne działanie spółdzielni, której 
rejestr zaginął na skutek działań wojennych.

W kolejnych latach dokonywano zmian nazwy 
banku, a mianowicie: 
- 1950 r. - ,,Gminna Kasa Spółdzielcza w Sierakowi-
cach z odpowiedzialnością udziałami”,

- 1956 r. - ,,Kasa Spółdzielcza w Sierakowicach”,

- 1964 r. ,,Bank Ludowy S.O.P. w Sierakowicach”,
- 1967 r. ,,Spółdzielczy Bank Ludowy w Sierakowi-
cach,
- od 1975 r. ,,Bank Spółdzielczy w Sierakowicach”. 

W 1959 r. bank utworzył pierwszą Spółdziel-
nię Oszczędnościową (SKO) przy Szkole Podstawo-
wej w Sierakowicach, zaś kolejne powstały w Gowid-
linie, Jelonku i Łyśniewie. 

W 1989 r. pod patronatem BS w Sierakowi-
cach działało 17 Szkolnych Kas Oszczędnościowych 
(SKO), które zgromadziły łącznie 8,5 mln zł oszczęd-
ności.

Z okazji jubileuszu w 1999 r. Rada Gminy 
Sierakowice przyznała Bankowi Spółdzielczemu tytuł 
,,Zasłużony dla Gminy Sierakowice”,

Na koniec 2018 r. w banku było zrzeszonych 
478 członków. Fundusz udziałowy wynosił 204 600 zł, 
w tym na 1 członka - 428,03 zł.

Po drugiej wojnie światowej kierownictwo 
banku stanowili:
ź 1946 r. Zarząd: Jan Kiedrowski - przewodniczący, 
Robert Kolka – kasjer, Jan Koszałka – sekretarz. 
ź Helena Grzenkowicz, kierownik w latach 1949-1959.
ź Leon Andryskowski, dyrektor w latach 1959-1981.
ź Kazimierz Rogalewski, dyrektor w latach 1981-
1985.
ź R oman Dawidowski, dyrektor od 1985, a od 1993 r. 
prezes Zarządu Banku.

W 2019 r. bankiem zarządzają: Roman Dawi-
dowski – prezes, Barbara Bronk – wiceprezes i Gabrie-
la Koszałka – wiceprezes.

Obecny skład Rady Nadzorczej stanowią: 
Kazimierz Woźniak – przewodniczący, Józef Formela 

– zastępca przewodniczącego, Kazimierz Korda – se-
kretarz, Kazimierz Bigus, Kazimierz Gliniecki, Jerzy 
Damps i Edmund Witt.

W 2019 r. struktura organizacyjna banku obej-
muje Centralę BS, a także trzy Oddziały (Chmielno, 
Linia i Sulęczyno) oraz Punkt Kasowy w Urzędzie 
Gminy w Sierakowicach. 

Z okazji 120-lecia założenia Banku Rada 
Nadzorcza na posiedzeniu 21 grudnia 2018 r., przyjęła 
uchwałę o ufundowania sztandaru i zatwierdziła jego 
wzór. Sztandar zostanie przekazany podczas uroczys-
tości jubileuszowych.

Bank Spółdzielczy w Sierakowicach w począt-
kach swojej działalności mocno wspierał sprawy spo-
łeczne i narodowe. Dzięki ówczesnym działaczom 
spółdzielczym podtrzymywano pragnienie odzyskania 
niepodległości Polski.

Idea spółdzielczości bankowej jest wciąż ak-
tualna i potrzebna. Bank sierakowicki stara się 
uwzględniać realia lokalnego środowiska i dostrzega 
,,ducha” spółdzielczości przy wspieraniu rozwoju 
polskiej przedsiębiorczości. Poprzez starania jego 
członków, Rady Nadzorczej, Zarządu i pracowników 
kondycja finansowa banku ciągle wzrasta. Ta wspólna 
praca wszystkich ma wpływ na dobrą pozycję na 
lokalnym rynku gospodarczym,  a także na wizerunek 
banku i jego pozytywne postrzeganie przez klientów.

Mirosław Kuczkowski

Pieczęć banku z 1945 r.

„Edukacja i opieka w chorobie Alzheimera i innych formach demencji”
Zaproszenie na szkolenie

Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej infor-
muje, że trwa nabór do uczestnictwa w projekcie 
socjalnym „Edukacja i opieka w chorobie Alzheimera
i innych formach demencji”.

Działania podejmowane w ramach projektu 
skierowane są do członków rodzin żyjących z osobami 
chorymi na Alzheimera lub inne formy demencji. 
Pierwsze spotkanie szkoleniowe odbyło się w kwietniu 
b.r. Uczestniczyły w nim 24 osoby z terenu gminy Sie-
rakowice. Podczas 8-godzinnego szkolenia uczestnicy 
zapoznali się z założeniami programu „Pozytywne 
podejście do opieki” Teepy Snow. Bardzo przydatne 
wiadomości przekazane przez trenera dotyczyły m.in. 
zwrócenia uwagi na otoczenie chorego i dokonanie
w nim niezbędnych zmian oraz nauki rozpoznawania, 
w jakim stadium choroby znajduje się podopieczny
i zapewnienia mu wsparcia i właściwej opieki dosto-

sowanej do jego możliwości. Ponadto uczestnicy poz-
nali techniki wykorzystywane w różnych interakcjach 
z osobami cierpiącymi na choroby otępienne, podczas 
czynności opiekuńczych oraz terapeutycznych u osób 
z demencją, a także w kontakcie z osobami niewido-
mymi, niesłyszącymi, śpiącymi, z zaburzeniami psy-
chicznymi oraz po udarze. Szkolenie zostało bardzo 
wysoko ocenione przez uczestników.

Kolejne szkolenie dla grupy 25 osób odbędzie 
się w dniach 7-8 listopada 2019 r. Osoby chętne do 
udziału w projekcie zapraszamy do kontaktu z pracow-
nikiem GOPS w Sierakowicach, pok. 177, tel. 58 684 
60 39. O zakwalifikowaniu do projektu decyduje ko-
lejność zgłoszeń. 

Zachęcamy do zgłaszania się do udziału w ww. 
projekcie.

Ryszard Klajn
Kierownik GOPS w Sierakowicach

Zapraszamy na bezpłatne badanie mammograficzne

Czy urodziłaś się w latach 
1950-1969? Zbadaj się i zyskaj spokój! 
Zachęć do badania bliskie osoby w po-
dobnym wieku.

LUX MED po raz kolejny  
zaprasza Panie w wieku 50-69 lat na 
bezpłatne badania mammograficzne 
(finansowane przez NFZ) w ramach 
Programu Profilaktyki Raka Piersi.

W badaniu mogą wziąć udział 
Panie w wieku 50-69 lat, które są 
ubezpieczone, nie są leczone z powodu 
raka piersi a także:

ź nie miały wykonanej mam-
mografii w ramach Programu w ciągu 
ostatnich 24 miesięcy

ź lub są w grupie ryzyka i w ro-
ku poprzedzającym otrzymały pisem-
ne wskazanie do wykonania ponownej 
mammografii po upływie 12 miesięcy.

Mobilna pracownia mammo-
graficzna LUX MED będzie oczeki-
wała na Panie w Sierakowicach 13 
listopada 2019 r. w godzinach od 
9.00 do 15.00 przy Ochotniczej Straży 
Pożarnej, ul. ks. B. Sychty.

Prosimy o wcześniejszą rejestrację pod nr tel. 
58 666 24 44 lub na http://www.mammo.pl/formularz. 
W celu weryfikacji uprawnień do badania przed 
połączeniem telefonicznym prosimy przygotować do-
wód osobisty.

Badanie nie wymaga skierowania lekarskiego. 
Prosimy o zabranie ze sobą zdjęć z poprzednich 
mammografii.
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14 października 2019 r. w sali 
konferencyjnej Muzeum II Wojny 
Światowej w Gdańsku odbyły się 
Wojewódzkie obchody Dnia Edu-
kacji Narodowej. Podczas uroczys-
tości kilkudziesięciu nauczycieli
z całego Pomorza zostało uhono-
rowanych odznaczeniami państwo-
wymi i resortowymi. Komisja doce-
niła dorobek pani Janiny Wenty, 
nauczycielki Szkoły Podstawowej
w Gowidlinie. W dowód uznania,
z rąk pana Dariusza Drelicha, Woje-

wody Pomorskiego, otrzymała Me-
dal Srebrny za Długoletnią Służbę – 
odznaczenie przyznane postano-
wieniem Prezydenta Rzeczypospo-
litej Polskiej. Jesteśmy bardzo dumni 
i szczęśliwi.

Serdecznie gratulujemy Pani 
Janinie Wencie takiego wyróżnienia
i życzymy dalszych sukcesów w pra-
cy zawodowej i życiu osobistym.

Aleksandra Stark
Foto: nadesłane

Medal Srebrny za Długoletnią Służbę dla Janiny Wenty

11

Po raz osiemnasty spotkali się znawcy zasad 
pisowni kaszubskiej, by w gronie odpowiadających im 
umiejętnościami spróbować swoich sił w bezbłędnym 
pisaniu po kaszubsku. Tym razem miejscem spotkania 
był Słupsk – miasto Pomorza Środkowego, dziś poło-

żone poza ścisłym obszarem Kaszub, ale kiedyś 
wyznaczające standardy kaszubskości poprzez 
władców – książąt z rodu Gryfitów, a także przez 
miejscową ludność silnie identyfikującą się z Ka-
szubami. Niestety losy historii nie były dla tych ziem 
łaskawe. Kolejne zawirowania dziejowe powodowały 
stopniowe wchłanianie mieszkańców przez najeźdź-
ców i zatracanie kaszubskości, a ciążące nad nimi obce 
reżimy doprowadziły do utraty odwiecznych wartości, 
w tym języka, przyniosły też zmianę wiary.

Nie da się jednak oddzielić działań Pomorza 
Środkowego i Zachodniego od reszty obszaru Kaszub, 
na którym dziś w większości żyją potomkowie daw-
nych Kaszubów (czyli Pomorza Wschodniego, Gdań-
skiego). 

 Trudno nie docenić milowych kroków na rzecz 
kaszubszczyzny postawionych właśnie przez miesz-
kańców Pomorza Środkowego i Zachodniego oraz ich 
władców. To tu gryf od dawna był symbolem rodu 
książęcego. Tu nazwa Kaszuby została po raz pierwszy 
przyjęta do tytulatury jednego z książąt zachodnio-
pomorskich, tu książęta dbali o ducha ojczystego 
fundując uczelnie, scalając obszar i jednocząc miesz-
kańców, tu za sprawą papieża Grzegorza IX użyto po 
raz pierwszy na piśmie nazwy Kaszuby, pisząc
o ziemiach darowanych przez księcia pomorskiego 

zakonnikom, tu pastor Pontanus dokonał przekładu na 
język kaszubski tekstów religijnych dla swoich 
wiernych Kaszubów, który to tekst został zaliczony do 
zabytków piśmiennictwa kaszubskiego. Tu działali 
wybitni ludzie starający się o zachowanie tożsamości. 

Niestety „chichot historii” jest zwyk-
le bezwzględny i ziemia ta, mimo 
ogromnych starań władców i miesz-
kańców, uległa procesom odrywają-
cym ją od reszty terenu. Organiza-
torzy Dyktanda (Miasto Słupsk, 
Gmina Kobylnica, Szkoła Podsta-
wowa nr 2 im. Tadeusza Kościuszki 
w Słupsku, Stowarzyszenie „Razem 
dla Dwójki”, Stowarzyszenie Nau-
czycieli Języka Kaszubskiego „Re-
mùsowi Drëszë”, Centrum Języka
i Kultury Kaszubskiej Uniwersytetu 
Gdańskiego) i uczestnicy Dyktanda 
cały czas mieli te prawdy głęboko
w swej świadomości. Goście przy-
jeżdzający do Słupska traktowali go, 
przynajmniej w tym dniu, jako ko-
lejną z licznych stolic Kaszub. Takie 
zresztą słowa padły ze sceny podczas 
przywitania i uroczystego otwarcia.

W trakcie inauguracji wspo-
minano także o tym, że na pewno nad uczestnikami 
czuwa duch ostatnich przedstawicieli rodu Gryfitów – 
księżny Anny de Croy i jej syna Ernesta – którzy 
spoczywają właśnie w Słupsku (w Muzeum Pomorza 
Środkowego można zobaczyć ich sarkofagi). 
Przypomniano także scenę opisaną w powieści 
Aleksandra Majkowskiego Żëcé i przigòdë Remùsa,
w której biały duch Ormuzd i czarny Aryman zeszły 
się na górze Rowokół (niedaleko Słupska) i walczyły 
ze sobą o przetrwanie lub unicestwienie ziemi 
kaszubskiej. Konkluzją tego przywołania było stwier-
dzenie, że biały Ormuzd zapewne do dziś zwycięża 
ciągle sępy i sowy Arymana, które próbują gasić 
rozpalany przez niego ogień, skoro jest ciągle tyle 
Kaszubów (Skier Ormuzdowych) pragnących dos-
konalić umiejętność pisania w języku ojców.

Wielokrotnie podkreślano stan umiejętności 
językowych w zakresie języka kaszubskiego młodych, 
którzy często nie wynoszą go już z domu, ale za to 
ucząc się go w szkole nabywają umiejętności w 
zakresie czytania i pisania, co dawnym Kaszubom 
(świetnie władającym ojczystą mową) było zupełnie 
obce. Tak rosną kolejne pokolenia, które będą Skrami 
Ormuzda i zechcą uczynić w stronę rodnej mowy 
ukłon, by przenieść ją dalej. Słowo „przenieść” zostało 
tutaj użyte celowo, gdyż w podtytule Dyktanda od 

Wójt Gminy Sie-
rakowice wraz z Gmin-
nym Ośrodkiem Kultury 
zaprosił mieszkańców 
na spotkanie z Elżbietą 
Szybowską, autorką 
książki „Mowa milcze-
nia”. Spotkanie autor-
skie zorganizowano w 
środowe popołudnie, 16 
października, w Drew-
nianym Zabytkowym 
Kościele. 

Dziennikarka
i pisarka Elżbieta Szybowska postanowiła przybliżyć 
lokalnemu środowisku losy jednej z mieszkanek 
Sierakowic, Jadwigi Piepiórki. Bohaterka książki 
„Mowa milczenia” była żoną Leona Piepiórki, 
funkcjonariusza Policji Państwowej, który wiosną 
1940 r. został rozstrzelany w Katyniu. W lis-
topadzie 2013 r. w Sierakowicach przy ówczesnym 
gimnazjum (obecnie Szkoła Podstawowa nr 2) posa-
dzono Katyński Dąb Pamięci poświęcony Leonowi 
Piepiórce.  

Zarówno Jadwiga, jak i Leon pochodzili z Sie-
rakowic. Po ślubie przeprowadzili się do miejscowości 
Krzywicze (obecnie Białoruś). Po śmierci męża w oba-
wie o aresztowanie i deportację na Syberię, ciężarna 
Jadwiga z dziesięcioletnim synem Bernardem i córką 
Agnieszką powróciła do rodzinnych Sierakowic. Tu 
urodziło się najmłodsze dziecko Piepiórków, syn 
Leon, który otrzymał imię po ojcu. 

Podczas spotkania autorskiego Elżbieta Szy-
bowska nie tylko opowiadała o swojej niezwykłej 
bohaterce i jej najbliższych, ale także czytała frag-
menty książki „Mowa milczenia”, co zachęciło wielu 
uczestników wydarzenia do zakupu publikacji. 

Elżbieta Szybowska jest także autorką takich 
książek jak: „Szary nr 19384” o Wernerze Feliksie 
Rzeźnikowskim, byłym więźniu KL Stutthof; „Łzy 
miłości” – książki inspirowanej rozmowami, które 
autorka przeprowadziła z mamami małych pacjentów 
z Oddziału Rehabilitacji Dziecięcej kościerskiego 
szpitala; „Ojciec Stanisław Czapiewski SJ. W labiryn-
cie posłuszeństwa”; „Inotna” o Antonim Przytarskim.

Spotkanie autorskie z Elżbietą Szybowską
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14 października 2019 r. w sali 
konferencyjnej Muzeum II Wojny 
Światowej w Gdańsku odbyły się 
Wojewódzkie obchody Dnia Edu-
kacji Narodowej. Podczas uroczys-
tości kilkudziesięciu nauczycieli
z całego Pomorza zostało uhono-
rowanych odznaczeniami państwo-
wymi i resortowymi. Komisja doce-
niła dorobek pani Janiny Wenty, 
nauczycielki Szkoły Podstawowej
w Gowidlinie. W dowód uznania,
z rąk pana Dariusza Drelicha, Woje-

wody Pomorskiego, otrzymała Me-
dal Srebrny za Długoletnią Służbę – 
odznaczenie przyznane postano-
wieniem Prezydenta Rzeczypospo-
litej Polskiej. Jesteśmy bardzo dumni 
i szczęśliwi.

Serdecznie gratulujemy Pani 
Janinie Wencie takiego wyróżnienia
i życzymy dalszych sukcesów w pra-
cy zawodowej i życiu osobistym.

Aleksandra Stark
Foto: nadesłane
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początku używa się słów „Królewiónka w pałacu”,
a znawcy literatury kaszubskiej wiedzą, iż symbol ten 
zaczerpnięto z powieści A. Majkowskiego, w której to 
mały rycerz-Remus ma przenieść Królewiankę (mowę 
kaszubską) do jej zapadłego zamku (ludu kaszubskie-
go). Taką właśnie rolę w dużym stopniu pełni Dyktan-
do Kaszubskie, które motywuje do wysiłków w opano-
waniu zawiłości mowy ojców. 

Tegoroczne Dyktando Kaszubskie miało miej-
sce 5 października w Szkole Podstawowej nr 2
w Słupsku. Trudy organizacyjne spadły więc w więk-
szości na personel i dyrektora tej placówki, którą bar-
dzo energicznie prowadzi Karolina Keller. Organi-
zatorzy oprócz merytorycznego działania wokół spraw 
stricte konkursowych zadbali również bardzo o zagos-
podarowanie czasu wolnego uczestników, którzy po-
między kolejnymi etapami mają go zwykle sporo. 
Słupszczanie stanęli na wysokości zadania: był spek-
takl w teatrze, działania z ipadami, konkurs prowa-
dzony dla wszystkich uczestników z wykorzystaniem 
platformy internetowej, wyjazd nad morze do Ustki, 
zwiedzanie ciekawej starówki Słupska i wiele innych 
atrakcji na miejscu. Dzień spędzony w grodzie nad 
Słupią uczestnicy zaliczyli do udanych. Na zakończe-
nie odbyło się też tradycyjne losowanie nagród 
specjalnych.

W wyniku zmagań konkursowych zostali 
ustaleni kolejni laureaci i mistrzowie pisowni kaszub-
skiej z roku 2019 (z terenu naszej gminy uczestniczyli 
przedstawiciele szkół w Gowidlinie, Kamienicy 
Królewskiej, Lisich Jamach i Mojuszu):
kategoria szkół podstawowych klasy I-III 
I miejsce i tytuł Môłi Mésterk Kaszëbsczégò Pisënkù 
– Julia Depka Prądzińska
II miejsce – Witosława Dziemińska
III miejsce – Roksana Głodowska
wyróżnienia – Kinga Pobłocka z SP w Lisich 
Jamach, Weronika Chudzińska
kategoria szkół podstawowych klasy IV-VI 
I miejsce i tytuł Strzédny Mésterk Kaszëbsczégò 
Pisënkù – Adam Szmaglik
II miejsce – Aniela Makurat

III miejsce – Michał Moga
wyróżnienia – Weronika Skiba, Nikola Brzozowska
kategoria szkół podstawowych klasy VII-VIII 
I miejsce i tytuł Mésterk Kaszëbsczégò Pisënkù – 
Patrycja Maciuszonek
II miejsce – Amelia Formela z SP w Gowidlinie
III miejsce – Kornelia Garstka
wyróżnienia – Amelia Choszcz z SP w Gowidlinie, 
Natalia Marczyk 
kategoria szkół ponadpodstawowych  
I miejsce i tytuł Méster Kaszëbsczégò Pisënkù – 
Mirosław Miotk
II miejsce – Julia Jankowska
III miejsce – Marta Kujach
wyróżnienia – Amelia Wenta, Magdalena Kalkowska 
kategoria dorosłych  
I miejsce i tytuł Wiôldżi Méster Kaszëbsczégò 
Pisënkù – Krzysztof Wojciechowski
II miejsce – Agata Grenwald
III miejsce – Gracjan Fopke
kategoria zawodowców  
I miejsce i tytuł Warkòwi Méster Kaszëbsczégò 
Pisënkù – Tomasz Fopke
II miejsce – Wojciech Myszk
III miejsce – Anna Cupa

 Tak oto Królewianka kaszubska „osiągnęła
w bieżącym roku pełnoletniość” -  jak stwierdzono 
podczas zamknięcia konkursu. W przyszłym roku 
organizatorem Dyktanda będzie Reda, która przejęła 
od tegorocznych organizatorów logo konkursowe
w postaci pięknie rzeźbionego pióra i kałamarza
i przystąpiła już do prac koncepcyjnych wokół or-
ganizacji i zapewniania środków.   

Danuta Pioch
Foto: Bożena Lejk i Wioletta Winczewska
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atrakcji na miejscu. Dzień spędzony w grodzie nad 
Słupią uczestnicy zaliczyli do udanych. Na zakończe-
nie odbyło się też tradycyjne losowanie nagród 
specjalnych.

W wyniku zmagań konkursowych zostali 
ustaleni kolejni laureaci i mistrzowie pisowni kaszub-
skiej z roku 2019 (z terenu naszej gminy uczestniczyli 
przedstawiciele szkół w Gowidlinie, Kamienicy 
Królewskiej, Lisich Jamach i Mojuszu):
kategoria szkół podstawowych klasy I-III 
I miejsce i tytuł Môłi Mésterk Kaszëbsczégò Pisënkù 
– Julia Depka Prądzińska
II miejsce – Witosława Dziemińska
III miejsce – Roksana Głodowska
wyróżnienia – Kinga Pobłocka z SP w Lisich 
Jamach, Weronika Chudzińska
kategoria szkół podstawowych klasy IV-VI 
I miejsce i tytuł Strzédny Mésterk Kaszëbsczégò 
Pisënkù – Adam Szmaglik
II miejsce – Aniela Makurat

III miejsce – Michał Moga
wyróżnienia – Weronika Skiba, Nikola Brzozowska
kategoria szkół podstawowych klasy VII-VIII 
I miejsce i tytuł Mésterk Kaszëbsczégò Pisënkù – 
Patrycja Maciuszonek
II miejsce – Amelia Formela z SP w Gowidlinie
III miejsce – Kornelia Garstka
wyróżnienia – Amelia Choszcz z SP w Gowidlinie, 
Natalia Marczyk 
kategoria szkół ponadpodstawowych  
I miejsce i tytuł Méster Kaszëbsczégò Pisënkù – 
Mirosław Miotk
II miejsce – Julia Jankowska
III miejsce – Marta Kujach
wyróżnienia – Amelia Wenta, Magdalena Kalkowska 
kategoria dorosłych  
I miejsce i tytuł Wiôldżi Méster Kaszëbsczégò 
Pisënkù – Krzysztof Wojciechowski
II miejsce – Agata Grenwald
III miejsce – Gracjan Fopke
kategoria zawodowców  
I miejsce i tytuł Warkòwi Méster Kaszëbsczégò 
Pisënkù – Tomasz Fopke
II miejsce – Wojciech Myszk
III miejsce – Anna Cupa

 Tak oto Królewianka kaszubska „osiągnęła
w bieżącym roku pełnoletniość” -  jak stwierdzono 
podczas zamknięcia konkursu. W przyszłym roku 
organizatorem Dyktanda będzie Reda, która przejęła 
od tegorocznych organizatorów logo konkursowe
w postaci pięknie rzeźbionego pióra i kałamarza
i przystąpiła już do prac koncepcyjnych wokół or-
ganizacji i zapewniania środków.   

Danuta Pioch
Foto: Bożena Lejk i Wioletta Winczewska
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Podczas przerwy chętni mogli wziąć udział
w warsztatach z filcowania
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10 000 awarii, które zgłosili kupujący auto
z gwarancją GetHelp.pl umożliwiło nam doko-
nanie analizy tego, jakie usterki zgłaszają Klienci 
i w jakim czasie po zakupie występują one naj-
częściej. Dzięki analizie wiemy, które auta przy-
sparzają kierowcom najwięcej problemów,
a które są ich zdaniem najmniej awaryjne.
Z tymi markami i modelami UWAŻAJ!
W gronie TOP 10 najbardziej awaryjnych 
samochodów dominują samochody niemiec-
kie, japońskie oraz francuskie.
Niechlubne pierwsze miejsce zajmuje Opel,
w przypadku którego mówimy o ilości zgłoszeń 
awarii sięgających ponad 65%. Niewiele lepiej 
jest z japońską Mazdą, oraz kultowym w Polsce 
Volkswagenem. W ich przypadkach współczyn-

nik awaryjności przekracza 60%. Kolejne pozycje 
zajmują Chevrolet, Audi, Ford, Nissan oraz Re-
nault a całą listę zamyka Subaru.
W środkowej części stawki obok BMW czy Volvo 

znalazły się między innymi niedoceniane w Pols-
ce Fiaty, Alfy Romeo oraz Peugeoty i Kia.
Ranking nie uwzględnia marek wyłączonych ze 
standardowej oferty Gwarancji GetHelp.pl 
pojazdów marek takich jak m.in. Lamborgini, 
Maseratti, Chrysler, Dodge, Hummer, Infinity, 
Jaguar, Jeep, Land Rover, Lexus, Porsche, Range 
Rover. Polski rynek aut używanych wymagający 
niskiej ceny skazany jest na wprowadzanie do 
obiegu aut luksusowych, ale kupowanych w Za-
chodniej Europie czy USA po okazyjnych cenach. 
Oczywiście nie pozostaje to bez wpływu na ja-
kość tych pojazdów, a co za tym idzie ich awaryj-
ność. W GetHelp.pl na większość z nich gwa-
rancje mogą wykupić tylko najbardziej zaufane 
firmy, które mogą spełnić wysokie wymagania 

dotyczące tego typu pojazdów. 
Dla pozostałych „komisów” 
oferta ta jest niedostępna właś-
nie ze względu na bardzo wysoki 
odsetek awarii, co musiałoby 
zaowocować bardzo wysoką ceną 
takich gwarancji. Tym bardziej, że 
auta te stanowią niewiele ponad 
4% wszystkich aut na rynku 
wtórnym.

Pamiętaj!
W ciągu roku od zakupu auta awarii ulega aż 
52% aut. To właśnie dlatego gwarancja 
GetHelp.pl jest niezbędna do każdego auta 
używanego. 

TOP 10 najbardziej awaryjnych samochodów

15

Wychodząc naprzeciw oczekiwaniom naszym stałym jak i nowym klientom od 2017 r. jesteśmy MULTIAGENCJĄ 
UBEZPIECZENIOWĄ, u nas ubezpieczysz swój samochód nawet bez wychodzenia z domu.

Kończy Ci się ubezpieczenie ?

Oferujemy Ubezpieczenia :
ź samochodu
ź na życie i zdrowotne
ź domu i mieszkania

Najczęściej wybieraną opcją ubezpieczenia jest AutoCasco ( AC ) za 500 zł na każdy pojazd.
Oferujemy bardzo niską i korzystną składkę OC na samochody powyżej 25 lat.

Przebijemy każdą ofertę, wystarczy że się ze mną skontaktujesz :)

Tel : 605-877-880 Mateusz
email : mateusz.dargacz@autoszulc.pl lub biuro@autoszulc.pl

09 (347) październik 2019
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O ofercie edukacyjnej szkoły i wyzwaniach re-
formy oświaty z Grzegorzem Macholą, dyrektorem 
Zespołu Szkół Ponadgimnazjalnych w Sierakowicach 
rozmawia Agnieszka Rybakowska-Król

Jakie kierunki kształcenia oferuje szkoła? 
Już od kilku lat w liceum mamy profil foto-

graficzno-dziennikarski, a w technikum kształcimy
w zawodzie technik ekonomista, technik żywienia
i usług gastronomicznych oraz technik agrobiznesu.
W zależności od wyborów i preferencji uczniów 
zdarzało się, że do technikum ekonomicznego mie-
liśmy pełen nabór, a „TŻ” i „TA” łączyliśmy na zajęcia 
ogólnokształcące. I tak przez ostatnie lata funkcjono-
waliśmy. 

Jak wyglądała sytuacja w Zespole Szkół 
Ponadgimnazjalnych przed reformą oświaty? Ilu 
uczniów uczęszczało do placówki? 

W zespole szkół mieliśmy w każdym roczniku 
po trzy oddziały, a w szkole branżowej – po dwa od-
działy. Przez ostatnie lata mieliśmy w sumie 11 oddzia-
łów, a „branżówka” – sześć. Nie mieliśmy problemów 
lokalowych, nie było zmianowości, a zajęcia roz-
poczynały się o 8.15., kończyły się o 15.15, spora-
dycznie o godz. 16.00. 

W roku szkolnym 2018-19, czyli poprzedza-
jącym reformę mieliśmy 270 uczniów w zespole szkół 
i ok. 180 uczniów szkoły branżowej. Można powie-
dzieć, że to średniej wielkości szkoła. Funkcjonuje
u nas także liceum ogólnokształcące dla dorosłych,
z którego najczęściej korzystają absolwenci naszej 
zasadniczej szkoły zawodowej. Zajęcia liceum dla 
dorosłych odbywają się w piątki po południu i w so-
boty, co nie koliduje z zajęciami w szkole ponadgim-
nazjalnej.  

Jak wygląda sytuacja lokalowa placówki?  
Przed wejściem w życie reformy liczba sal lek-

cyjnych w zupełności nam wystarczała, a nawet mie-
liśmy pomieszczenia w zapasie. 

Jak szkoła przygotowała się na przyjęcie 
dwóch roczników uczniów – absolwentów szkół 
podstawowych i gimnazjalnych?

W ubiegłym roku jesienią wraz z wicedyrek-
torem panem Arturem Heweltem zrobiliśmy analizę 
patrząc na plan lekcji i rozdział sal. Ustaliliśmy, ile 
mamy dziennie wolnych sal, ile na poszczególnych 
lekcjach i ile mamy sal wolnych w tygodniu. Wtedy 
zaczęliśmy robić przymiarki ile możemy klas przyjąć. 

Pierwotne założenie było takie, że utworzymy 
trzy oddziały dla absolwentów gimnazjum, czyli jedno 
liceum i dwa technika (w tym jedno łączone w dwóch 
zawodach) i tak samo, jeżeli chodzi o absolwentów 

szkoły podstawowej. Braliśmy pod uwagę liczbę grup 
jeżeli chodzi o języki obce. Robiliśmy symulację pat-
rząc na to, ile w poszczególnych klasach będzie godzin 
języka angielskiego i niemieckiego, jak będzie wyglą-
dał podział na grupy przy założeniu pełnego naboru. 
Tak samo jeżeli chodzi o lekcje wychowania fizycz-
nego. 

Dane statystyczne powiatu pokazały, że absol-
wentów po podstawówce będzie więcej, więc założy-
liśmy o jedną klasę więcej, czyli cztery oddziały: dwa 
licea i dwa technika.  

Po naborze okazało się, że do jednej klasy li-
ceum nie mieliśmy tylu uczniów, właśnie po podsta-
wówce. Nabór pokazał, że jest stosunek jeden do je-
den: jedna klasa liceum i dwie klasy technikum po 
gimnazjum i tak samo po podstawówce. 

Jaka była oferta edukacyjna na rok szkolny 
2019/2020. Czy zostały utworzone nowe kierunki? 

Nie, przed reformą nie tworzyliśmy nowych 
kierunków. Chcieliśmy zaproponować to, co do tej 
pory mieliśmy w swojej ofercie. Natomiast, myślę, że 
w przyszłości nasz oferta edukacyjna ulegnie zmianie 
w zależności od potrzeb środowiska lokalnego i rynku 
pracy. 

Jak przebiegała rekrutacja? 
Do rekrutacji, jak co roku, podchodzimy bar-

dzo poważnie. Zawsze dostosowujemy się do odpo-
wiednich przepisów prawa oświatowego oraz  zarzą-
dzenia kuratora oświaty. Powołaliśmy w szkole dwie 
komisje rekrutacyjne: jedna była dla uczniów po szko-

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych w Sierakowicach po reformie oświaty
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le podstawowej i jedna dla absolwentów gimnazjum.
I w tym miejscu chciałbym podziękować członkom 
komisji, bo pracowały od momentu zakończenia zajęć 
lekcyjnych w czerwcu przez niemal całe wakacje. 

I co cieszy to fakt, że model, który przyjęliśmy 
jeżeli chodzi o badania lekarskie też się sprawdził. 
Uczniowie technikum we wstępnej fazie rekrutacji są 
kierowani na badania lekarskie i z wynikami muszą 
zgłosić się do lekarza profilaktyka. Media ogólnopol-
skie informowały, że w okresie rekrutacji kandydaci od 
wczesnych godzin rannych stali w kolejkach, żeby się 
dostać do lekarza profilaktyka. My rozwiązujemy to
w ten sposób, że lekarz przychodzi do naszej szkoły
i przyjmuje uczniów, których umawiamy na poszcze-
gólne godziny w rozbiciu na zawody, żeby nikt nie mu-
siał długo czekać. Dzięki temu problem został roz-
wiązany i w ciągu zaledwie dwóch dni wszyscy zostali 
przebadani. 

Szkoły w powiecie na pewno robiły wszystko, 
żeby znalazły się miejsca dla wszystkich uczniów, któ-
rzy w naszych szkołach chcieli kontynuować naukę. 
Można powiedzieć, że wszyscy uczniowie, którzy 
chcieli dostać się do naszej szkoły, to się dostali. Do 
technikum ekonomicznego mieliśmy nadwyżkę. Ci 
uczniowie albo szukali miejsca w innych szkołach po-
wiatu, albo czekali, aż coś się zwolni. 

W tym roku limit miejsc został zwiększony, bo 
do liceów przyjmowaliśmy po 32 uczniów, a do tech-
ników, które były dwuzawodowe po 17 do jednego 
zawodu, czyli razem 34 uczniów w klasach. To są licz-
niejsze klasy, ale zdajemy sobie sprawę, że ci ucznio-
wie też chcą kontynuować naukę. Na pewno jest to 
trudniejsze, jeżeli chodzi o kształcenie ogólne, bo tych 
uczniów jest dużo w klasie, ale dajemy sobie z tym 
radę i świadomie przyjęliśmy taki model. Zresztą 
wszystkie szkoły powiatu też tak wybrały. 

Ilu ostatecznie uczniów zostało przyjętych
i rozpoczęło edukację w ZSP? 

Na chwilę obecną mamy ogólnie w całej szko-
le 374 uczniów nie licząc szkoły branżowej. Do klas 
pierwszych po gimnazjum i po szkole podstawowej 
przyjęliśmy 186 uczniów. Na początku roku, jak to 
zawsze się zdarza, są pewne roszady: ktoś zmienia pro-
fil kształcenia, robi się wolne miejsce, na które ktoś in-
ny czekał. Na tyle na ile było to możliwe i iloma miej-
scami dysponujemy, to tyle uczniów mogliśmy przy-
jąć. Trzeba zwrócić uwagę na ilość miejsca w klasach, 
ponieważ nie możemy przyjąć więcej niż 34 uczniów. 

Jeżeli chodzi o kwestie lokalowe to nie może-
my narzekać. Planując ten rok szkolny braliśmy pod 
uwagę, że będzie dwuzmianowość i zajęcia będziemy 
kończyli ok. godz. 18.00. Po ułożeniu planu i ustaleniu 
grup językowych, zajęcia rozpoczynamy od godz. 
8.00, a kończymy najczęściej około godz. 16-17.00. 

Osoby, które układały plan lekcji, czyli wice-
dyrektor pan Artur Hewelt i pani Maria Browarczyk, 
moim zdaniem i w odczuciu nauczycieli dokonały cze-
goś niesamowitego. Dzięki temu kończymy o takiej 
godzinie, a nie innej biorąc pod uwagę, że mamy 
jeszcze oddziały szkoły branżowej. Jeżeli jest to moż-
liwe to niektóre klasy zaczynają od godz. 8.00, inne od 
10.00, a wtedy kończą ok. 16.00, więc nie jest taka 
typowa dwuzmianowość. Wszyscy musieliśmy się li-
czyć z tym, że będziemy później kończyli zajęcia, to 
jest naturalne przy takim naborze.

Staramy się zapewnić młodzieży jak najlepsze 
warunki. Nasze obawy były trochę na wyrost, ale 
dzięki osobom, które układały plan zajęć i osobom 
wspierającym udało się wszystko pogodzić. Przy ukła-
daniu planu zajęć musimy współpracować ze szkołą 
branżową, więc tutaj pomocą i wsparciem służyła pani 
kierownik szkolenia praktycznego Elżbieta Szczypior-
Ros oraz pani dyrektor Krystyna Formela. Decyzje 
dotyczące planu lekcji, a później planu pracy, wyjaz-
dów, różnego rodzaju uroczystości i wydarzeń, usta-
lamy wspólnie, bo dzięki szeroko zakrojonej współ-
pracy przy takiej ilości uczniów udaje nam się zreali-
zować wszystkie nasze założenia.  

Czy zaistniała konieczność zatrudnienia 
nowych nauczycieli? 

Pierwsze prognozy pokazywały, że będziemy 
musieli zatrudnić nauczycieli szczególnie do przed-
miotów zawodowych. Później okazało się, że jednak 
nie będzie to konieczne. Zatrudniliśmy natomiast 
nauczyciela geografii, języka niemieckiego, do przed-
miotów rolniczych i do muzyki. Do tej pory nigdy nie 
nauczaliśmy muzyki, ale do szkół ponadpodstawo-
wych od września weszły do wyboru takie przedmioty 
jak plastyka, muzyka czy filozofia. My wybraliśmy 
muzykę, żeby naszą młodzież trochę rozśpiewać. I siłą 
rzeczy musieliśmy zatrudnić nauczyciela muzyki. 

Podsumowując można stwierdzić, że szkoła 
dobrze przygotowała się na reformę…

Cały poprzedni rok myśleliśmy o tym, jak lo-
gistycznie wszystko rozplanować. Możemy powie-
dzieć, że się nam udało. Teraz jesteśmy u progu plano-
wania przyszłego roku szkolnego. Rozważamy moż-
liwość wprowadzenia nowego zawodu: technik ra-
chunkowości. Natomiast jeżeli chodzi o liceum, to 
albo będzie kontynuowany profil fotograficzno-dzien-
nikarski, w przypadku gdy brak nauczyciela z foto-
grafii, który może prowadzić zajęcia uzupełniające - 
profil lingwistyczno-europejski. Tak przynajmniej
w tej chwili zakładamy.

Dziękuję za rozmowę.

09 (347) październik 2019
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Jakie kierunki kształcenia oferuje szkoła? 
Już od kilku lat w liceum mamy profil foto-

graficzno-dziennikarski, a w technikum kształcimy
w zawodzie technik ekonomista, technik żywienia
i usług gastronomicznych oraz technik agrobiznesu.
W zależności od wyborów i preferencji uczniów 
zdarzało się, że do technikum ekonomicznego mie-
liśmy pełen nabór, a „TŻ” i „TA” łączyliśmy na zajęcia 
ogólnokształcące. I tak przez ostatnie lata funkcjono-
waliśmy. 

Jak wyglądała sytuacja w Zespole Szkół 
Ponadgimnazjalnych przed reformą oświaty? Ilu 
uczniów uczęszczało do placówki? 

W zespole szkół mieliśmy w każdym roczniku 
po trzy oddziały, a w szkole branżowej – po dwa od-
działy. Przez ostatnie lata mieliśmy w sumie 11 oddzia-
łów, a „branżówka” – sześć. Nie mieliśmy problemów 
lokalowych, nie było zmianowości, a zajęcia roz-
poczynały się o 8.15., kończyły się o 15.15, spora-
dycznie o godz. 16.00. 

W roku szkolnym 2018-19, czyli poprzedza-
jącym reformę mieliśmy 270 uczniów w zespole szkół 
i ok. 180 uczniów szkoły branżowej. Można powie-
dzieć, że to średniej wielkości szkoła. Funkcjonuje
u nas także liceum ogólnokształcące dla dorosłych,
z którego najczęściej korzystają absolwenci naszej 
zasadniczej szkoły zawodowej. Zajęcia liceum dla 
dorosłych odbywają się w piątki po południu i w so-
boty, co nie koliduje z zajęciami w szkole ponadgim-
nazjalnej.  

Jak wygląda sytuacja lokalowa placówki?  
Przed wejściem w życie reformy liczba sal lek-

cyjnych w zupełności nam wystarczała, a nawet mie-
liśmy pomieszczenia w zapasie. 

Jak szkoła przygotowała się na przyjęcie 
dwóch roczników uczniów – absolwentów szkół 
podstawowych i gimnazjalnych?

W ubiegłym roku jesienią wraz z wicedyrek-
torem panem Arturem Heweltem zrobiliśmy analizę 
patrząc na plan lekcji i rozdział sal. Ustaliliśmy, ile 
mamy dziennie wolnych sal, ile na poszczególnych 
lekcjach i ile mamy sal wolnych w tygodniu. Wtedy 
zaczęliśmy robić przymiarki ile możemy klas przyjąć. 

Pierwotne założenie było takie, że utworzymy 
trzy oddziały dla absolwentów gimnazjum, czyli jedno 
liceum i dwa technika (w tym jedno łączone w dwóch 
zawodach) i tak samo, jeżeli chodzi o absolwentów 

szkoły podstawowej. Braliśmy pod uwagę liczbę grup 
jeżeli chodzi o języki obce. Robiliśmy symulację pat-
rząc na to, ile w poszczególnych klasach będzie godzin 
języka angielskiego i niemieckiego, jak będzie wyglą-
dał podział na grupy przy założeniu pełnego naboru. 
Tak samo jeżeli chodzi o lekcje wychowania fizycz-
nego. 

Dane statystyczne powiatu pokazały, że absol-
wentów po podstawówce będzie więcej, więc założy-
liśmy o jedną klasę więcej, czyli cztery oddziały: dwa 
licea i dwa technika.  

Po naborze okazało się, że do jednej klasy li-
ceum nie mieliśmy tylu uczniów, właśnie po podsta-
wówce. Nabór pokazał, że jest stosunek jeden do je-
den: jedna klasa liceum i dwie klasy technikum po 
gimnazjum i tak samo po podstawówce. 

Jaka była oferta edukacyjna na rok szkolny 
2019/2020. Czy zostały utworzone nowe kierunki? 

Nie, przed reformą nie tworzyliśmy nowych 
kierunków. Chcieliśmy zaproponować to, co do tej 
pory mieliśmy w swojej ofercie. Natomiast, myślę, że 
w przyszłości nasz oferta edukacyjna ulegnie zmianie 
w zależności od potrzeb środowiska lokalnego i rynku 
pracy. 

Jak przebiegała rekrutacja? 
Do rekrutacji, jak co roku, podchodzimy bar-

dzo poważnie. Zawsze dostosowujemy się do odpo-
wiednich przepisów prawa oświatowego oraz  zarzą-
dzenia kuratora oświaty. Powołaliśmy w szkole dwie 
komisje rekrutacyjne: jedna była dla uczniów po szko-
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le podstawowej i jedna dla absolwentów gimnazjum.
I w tym miejscu chciałbym podziękować członkom 
komisji, bo pracowały od momentu zakończenia zajęć 
lekcyjnych w czerwcu przez niemal całe wakacje. 

I co cieszy to fakt, że model, który przyjęliśmy 
jeżeli chodzi o badania lekarskie też się sprawdził. 
Uczniowie technikum we wstępnej fazie rekrutacji są 
kierowani na badania lekarskie i z wynikami muszą 
zgłosić się do lekarza profilaktyka. Media ogólnopol-
skie informowały, że w okresie rekrutacji kandydaci od 
wczesnych godzin rannych stali w kolejkach, żeby się 
dostać do lekarza profilaktyka. My rozwiązujemy to
w ten sposób, że lekarz przychodzi do naszej szkoły
i przyjmuje uczniów, których umawiamy na poszcze-
gólne godziny w rozbiciu na zawody, żeby nikt nie mu-
siał długo czekać. Dzięki temu problem został roz-
wiązany i w ciągu zaledwie dwóch dni wszyscy zostali 
przebadani. 

Szkoły w powiecie na pewno robiły wszystko, 
żeby znalazły się miejsca dla wszystkich uczniów, któ-
rzy w naszych szkołach chcieli kontynuować naukę. 
Można powiedzieć, że wszyscy uczniowie, którzy 
chcieli dostać się do naszej szkoły, to się dostali. Do 
technikum ekonomicznego mieliśmy nadwyżkę. Ci 
uczniowie albo szukali miejsca w innych szkołach po-
wiatu, albo czekali, aż coś się zwolni. 

W tym roku limit miejsc został zwiększony, bo 
do liceów przyjmowaliśmy po 32 uczniów, a do tech-
ników, które były dwuzawodowe po 17 do jednego 
zawodu, czyli razem 34 uczniów w klasach. To są licz-
niejsze klasy, ale zdajemy sobie sprawę, że ci ucznio-
wie też chcą kontynuować naukę. Na pewno jest to 
trudniejsze, jeżeli chodzi o kształcenie ogólne, bo tych 
uczniów jest dużo w klasie, ale dajemy sobie z tym 
radę i świadomie przyjęliśmy taki model. Zresztą 
wszystkie szkoły powiatu też tak wybrały. 

Ilu ostatecznie uczniów zostało przyjętych
i rozpoczęło edukację w ZSP? 

Na chwilę obecną mamy ogólnie w całej szko-
le 374 uczniów nie licząc szkoły branżowej. Do klas 
pierwszych po gimnazjum i po szkole podstawowej 
przyjęliśmy 186 uczniów. Na początku roku, jak to 
zawsze się zdarza, są pewne roszady: ktoś zmienia pro-
fil kształcenia, robi się wolne miejsce, na które ktoś in-
ny czekał. Na tyle na ile było to możliwe i iloma miej-
scami dysponujemy, to tyle uczniów mogliśmy przy-
jąć. Trzeba zwrócić uwagę na ilość miejsca w klasach, 
ponieważ nie możemy przyjąć więcej niż 34 uczniów. 

Jeżeli chodzi o kwestie lokalowe to nie może-
my narzekać. Planując ten rok szkolny braliśmy pod 
uwagę, że będzie dwuzmianowość i zajęcia będziemy 
kończyli ok. godz. 18.00. Po ułożeniu planu i ustaleniu 
grup językowych, zajęcia rozpoczynamy od godz. 
8.00, a kończymy najczęściej około godz. 16-17.00. 

Osoby, które układały plan lekcji, czyli wice-
dyrektor pan Artur Hewelt i pani Maria Browarczyk, 
moim zdaniem i w odczuciu nauczycieli dokonały cze-
goś niesamowitego. Dzięki temu kończymy o takiej 
godzinie, a nie innej biorąc pod uwagę, że mamy 
jeszcze oddziały szkoły branżowej. Jeżeli jest to moż-
liwe to niektóre klasy zaczynają od godz. 8.00, inne od 
10.00, a wtedy kończą ok. 16.00, więc nie jest taka 
typowa dwuzmianowość. Wszyscy musieliśmy się li-
czyć z tym, że będziemy później kończyli zajęcia, to 
jest naturalne przy takim naborze.

Staramy się zapewnić młodzieży jak najlepsze 
warunki. Nasze obawy były trochę na wyrost, ale 
dzięki osobom, które układały plan zajęć i osobom 
wspierającym udało się wszystko pogodzić. Przy ukła-
daniu planu zajęć musimy współpracować ze szkołą 
branżową, więc tutaj pomocą i wsparciem służyła pani 
kierownik szkolenia praktycznego Elżbieta Szczypior-
Ros oraz pani dyrektor Krystyna Formela. Decyzje 
dotyczące planu lekcji, a później planu pracy, wyjaz-
dów, różnego rodzaju uroczystości i wydarzeń, usta-
lamy wspólnie, bo dzięki szeroko zakrojonej współ-
pracy przy takiej ilości uczniów udaje nam się zreali-
zować wszystkie nasze założenia.  

Czy zaistniała konieczność zatrudnienia 
nowych nauczycieli? 

Pierwsze prognozy pokazywały, że będziemy 
musieli zatrudnić nauczycieli szczególnie do przed-
miotów zawodowych. Później okazało się, że jednak 
nie będzie to konieczne. Zatrudniliśmy natomiast 
nauczyciela geografii, języka niemieckiego, do przed-
miotów rolniczych i do muzyki. Do tej pory nigdy nie 
nauczaliśmy muzyki, ale do szkół ponadpodstawo-
wych od września weszły do wyboru takie przedmioty 
jak plastyka, muzyka czy filozofia. My wybraliśmy 
muzykę, żeby naszą młodzież trochę rozśpiewać. I siłą 
rzeczy musieliśmy zatrudnić nauczyciela muzyki. 

Podsumowując można stwierdzić, że szkoła 
dobrze przygotowała się na reformę…

Cały poprzedni rok myśleliśmy o tym, jak lo-
gistycznie wszystko rozplanować. Możemy powie-
dzieć, że się nam udało. Teraz jesteśmy u progu plano-
wania przyszłego roku szkolnego. Rozważamy moż-
liwość wprowadzenia nowego zawodu: technik ra-
chunkowości. Natomiast jeżeli chodzi o liceum, to 
albo będzie kontynuowany profil fotograficzno-dzien-
nikarski, w przypadku gdy brak nauczyciela z foto-
grafii, który może prowadzić zajęcia uzupełniające - 
profil lingwistyczno-europejski. Tak przynajmniej
w tej chwili zakładamy.

Dziękuję za rozmowę.
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Uczestnicy 
Festynu „Aktywność 
przede wszystkim”, 
który odbył się 22 
września 2019 r. na 
terenie Ośrodka Re-

walidacyjno-Wychowawczego w Szklanej, po raz 
kolejny udowodnili, że spędzone razem niedzielne 
popołudnie może być bardzo udane. Pogoda była 
wręcz wymarzona, a atrakcje, jakie na wszystkich 

czekały, wzbudziły ogromne zainteresowanie. Wszys-
cy wyruszyli w teatralno-cyrkową podróż z Teatrem 
Kubika, podczas której poznali przygody pirata 
Drabinki. Spotkanie z korsarzami wywołało mnóstwo 
emocji. Artyści zorganizowali też szkołę piratów,
w której każdy mógł spróbować własnych sił w m.in. 
chodzeniu na szczudłach, balansowaniu na „rola bola”. 
Na wielbicieli zwierząt czekało spotkanie z alpakami

z gospodarstwa „Alpaki na Kaszubach”. Można się 
było również wykazać aktywnością na stoiskach 
takich jak: artystyczne malowanie na folii, wypalanie 
w drewnie, balansowanie na game board, rozwiązy-
wanie zadań matematycznych, pokonywanie toru 
przeszkód. Wśród uczestników zadań wylosowane 
zostały atrakcyjne nagrody. Inne atrakcje, takie jak 
dmuchańce czy zaplatanie warkoczyków, też cieszyły 
się także ogromnym zainteresowaniem. Oczywiście 
nie zabrakło także przepysznego jedzenia. 

Te wszystkie atrakcje były możliwe dzięki 
zaangażowaniu pracowników fundacji, rodziców wy-
chowanków, mieszkańców Szklanej oraz sponsorów,
a realizacja festynu została dofinansowana ze środków 
Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełno-
sprawnych.

Sebastian Formela
Foto: nadesłane

Aktywność z Fundacją Pomocy Dzieciom Niepełnosprawnym „Uśmiech Dziecka”

27 września nasze 
przedszkolaki z wielkim 
zaangażowaniem uczestni-
czyły w akcji „Sprzątanie 
Świata” i oczyszczały oko-
licę. Dzieci były pełne 
entuzjazmu i zadowolenia. 
Zaopatrzone w rękawice 
ochronne sprzątały znajome 
uliczki. Głównym przesła-
niem było czyste środowis-
ko.

Marlena Wałdoch
Foto: nadesłane 

Akcja „Sprzątanie Świata” w Samorządowym Przedszkolu w Sierakowicach

09 (347) październik 2019

Ślubowanie i pasowanie na ucznia to jeden
z najważniejszych momentów w życiu pierwszokla-
sisty, dostarczający wielu emocji i wzruszeń. Dla ucz-
niów Szkoły Podstawowej w Gowidlinie ten uroczysty 
moment nastąpił 16 października, w święto patrona 
szkoły – Jana Pawła II. Świadkami wydarzenia byli ro-
dzice, dziadkowie, ks. proboszcz, grono pedagogiczne, 
dyrekcja szkoły i starsi koledzy.  

Zanim nastąpił moment ślubowania i pasowa-
nia na ucznia, pierwszoklasiści udowodnili, że w pełni 
zasługują na włączenie w szeregi społeczności szkol-
nej demonstrując swoje umiejętności recytatorskie, 
wokalne i taneczne.  

Po odśpiewaniu hymnu państwowego ucznio-
wie pierwszych klas złożyli przysięgę na sztandar, ślu-

bując dbać o tradycje i honor szkoły, godnie reprezen-
tować jej patrona, a także szanować swoich nauczy-
cieli i rodziców, kochać i czcić ojczyznę, wartości 
narodowe i regionalne. Dyrektor szkoły Aleksandra 
Stark pasowała każdego na ucznia, a wicedyrektor 
Bernadeta Piotrowska wręczyła pamiątkowe dyplomy.

– „Najtrudniejszy pierwszy krok” – któż nie 
zna tych słów znanej piosenki – powiedziała Alek-

sandra Stark. – Rok, nie-
którzy może dwa lata temu 
stawiali pierwsze kroki ku 
samodzielności w przed-
szkolu. Niejeden raz towa-
rzyszyły temu łzy, bo trze-
ba było opuścić znany bez-
pieczny krąg najbliższych. 
Potem nowa pani, nowe 
koleżanki  i  koledzy, 
oprócz zabawy rozpoczy-
nała się nauka. Prawdą 
jest, kochane dzieci, że 
wasze ukochane zabawki 
będą miały teraz trochę 
więcej czasu dla siebie, 
gdyż wam, pierwszokla-
siści, przybyło i przyby-
wać będzie odtąd więcej 
obowiązków. Macie skarb 
najcenniejszy i najwspa-
nialszy: młodość. Macie 
troskliwych rodziców, ma-
cie wspaniałych nauczy-
cieli i jedno najważniejsze 
na ten czas zadanie: dobrze 
wykorzystać dany wam 
czas. Życzę rodzicom
i najbliższym, by zawsze 
towarzyszyło państwu 
uczucie radości i zadowo-
lenia z osiąganych przez 
pociechy sukcesów. Wam, 
pierwszoklasiści życzę po-
czucia dobrze spełnionego 
wobec siebie obowiązku. 
Uczycie się bowiem tylko 

dla siebie. My, nauczyciele i wasi rodzice będziemy 
czynić starania byście każdego dnia budowali swoją 
jedyną najwspanialszą drogę ku przyszłości, by była 
ona pełna sukcesów.

Tekst i foto: AK

Pierwszaki z Gowidlina w gronie pełnoprawnych uczniów
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Tekst i foto: AK

Pierwszaki z Gowidlina w gronie pełnoprawnych uczniów
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8 października 2019r. biblioteka szkolna zor-
ganizowała po raz drugi akcję Noc Bibliotek, która jest 
wydarzeniem ogólnopolskim. 

Program akcji bibliotecznej był bardzo bogaty 
i obfitował w różnego rodzaju zadania. Uczniowie wy-
słuchali wzbogaconego kolorowymi ilustracjami 
audiobooka, który stał się inspiracją do wykonania 
różnych twórczych zadań. Uczestnicy zostali podziele-
ni na grupy, ponieważ cała zabawa przebiegała pod 
hasłem „Znajdźmy wspólny język”. Każda z grup re-

alizowała działania, m. in.: Podziel się książką – wyko-
nanie ilustracji do książki, Lek na ból jest w aptece, na 
niewiedzę – w bibliotece – układanie haseł promu-
jących czytanie i   bibliotekę szkolną, Czytanie daje 
moc – wykonanie plakatu promującego czytelnictwo, 
Nasz patron – przybliżenie sylwetki patrona szkoły
w przededniu rocznicy wyboru Karola Wojtyły na 
Stolicę Piotrową – jako Jana Pawła II. Realizacja 

powyższych działań przyniosła uczniom wiele radości. 
Dzieci wykazały się inicjatywą, kreatywnością oraz 
talentem plastycznym. Wytwory kolejnych etapów 
swojej pracy uczniowie umieszczali na gazetce i w ten 
sposób powstała zaprojektowana i wykonana całko-
wicie przez uczestników przedsięwzięcia gazetka pod 
hasłem: Twórczość naszych uczniów – Noc Bibliotek 
2019.

Spotkanie zakończyło się bardzo miłym ak-
centem. Uczestnicy akcji zostali nagrodzeni pamiąt-
kowymi dyplomami uznania, słodkimi upominkami 
oraz pozytywnym wpisem w dzienniku.

Ta szczególna akcja była okazją nie tylko do 
wspólnej zabawy, ale również do poszerzenia wiedzy
o Patronie szkoły. Czas zaplanowany na Noc Bibliotek 
minął bardzo szybko.

Sylwia Miszk, Aleksandra Stark, Aneta Woźniak
Foto: nadesłane

Noc Bibliotek w szkole w Gowidlinie pod hasłem „Znajdźmy wspólny język”
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Dnia 11 października 2019 roku odbyła się 
uroczystość pasowania pierwszoklasistów na uczniów 

Szkoły Podstawowej w Mojuszu. Mimo jesiennej aury 
nastroje były radosne. Pierwszaki, pod czujnym okiem 

wychowawczyni, Barbary Warmow-
skiej, sumiennie przygotowywały się do 
tego ważnego dla nich wydarzenia. 
Uroczystość poprowadził przewodni-
czący Samorządu Uczniowskiego Wła-
dysław Korda. Na wstępie serdecznie 
przywitał gości przybyłych na tę uro-
czystość - panią dyrektor, nauczycieli, 
rodziców oraz wszystkich uczniów. 
Następnie dzieci, w eleganckich galo-
wych strojach, zaprezentowały swoje 
umiejętności recytatorskie i wokalne. W 
programie uroczystości znalazło się 
także miejsce na akcent regionalny: 

Ślubowanie uczniów klasy pierwszej w Szkole Podstawowej w Mojuszu

Przewodniczący Samorządu Uczniowskiego przeprowadza test wiedzy patriotycznej

pierwszoklasiści zaśpiewali utwór w języku kaszub-
skim, dodatkowo dziewczęta miały na sobie ka-
szubskie fartuszki. Było także miejsce na sprawdzian 
wiedzy patriotycznej najmłodszych uczniów. Występ 
oklaskiwany był gromkimi brawami. 

Przyszedł wreszcie moment na ślubowanie. 
Pierwszoklasiści, zwróceni w kierunku godła Polski, 
złożyli uroczyste ślubowanie, powtarzając za wycho-
wawczynią słowa przysięgi. Po ślubowaniu dyrektor 
szkoły - Danuta Pioch - dokonała symbolicznej 
ceremonii pasowania, dotykając ramienia każdego
z uczniów dużym ołówkiem i wypowiadając słowa: 
„Pasuję Cię na ucznia Szkoły Podstawowej w Moju-
szu”. 

Emocji było co niemiara, a gratulacjom nie 
było końca... Do grona braci uczniowskiej włączonych 

zostało dziewięcioro uczniów. Otrzymali pamiątkowe 
dyplomy przygotowane przez wychowawczynię. Pani 
Dyrektor wręczyła pasowanym legitymacje szkolne - 
dokument potwierdzający przyjęcie ich w poczet ucz-
niów. Przewodnicząca Rady Rodziców - Honorata 
Złoch - rozdała każdemu z uczniów ufundowane przez 
Radę książki z dedykacjami.

Wreszcie przyszedł czas na gratulacje od kole-
żanek i kolegów! Każda z klas - począwszy od punktu 
przedszkolnego aż po klasę ósmą - przygotowała nie-
spodziankę dla pierwszoklasistów. Przedstawiciele 
klas wręczali prezenty i serdecznie gratulowali młod-
szym kolegom. W zamian, w ramach podziękowania, 
otrzymywali paczuszkę lizaków dla całej klasy. 

Potwierdzeniem statusu ucznia klasy pierwszej 
były złożone w kronice podpisy „świeżo pasowa-
nych”. Uroczystość dostarczyła wszystkim wielu wra-
żeń. Miłym zakończeniem dnia stał się smaczny po-
częstunek, a w szczególności pyszny tort, ozdobiony 
cukrowymi przyborami szkolnymi - wszystko przy-
gotowane przez rodziców, dumnych ze swoich po-
ciech, które wkroczyły w nowy etap życia szkolnego. 

Barbara Warmowska
Foto: Weronika Sikora

Moment pasowania

Pamiątkowe zdjęcie grupy z dyrektorem i wychowawczynią

Upominki od Rady Rodziców

09 (347) październik 2019
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Jak co roku, przy Szkole Podstawowej im. ks. 
Anastazego Sadowskiego w Lisich Jamach odbył się 
ziemniaczany festyn „Swiãto búlwë”.

Pomimo deszczowej pogody 29 września wie-
lu gości zebrało się na boisku szkolnym, aby wspólnie 
świętować zakończenie wykopek. Przez cały czas 
trwania festynu dużo działo się na scenie. Na początku 
wystąpił szkolny chórek „Smyczek”, prowadzony 
przez p. Żanettę  Penkowską, który śpiewa już od 20 
lat. Następnie prezentowały się solistki, laureatki 
konkursów muzycznych: Alicja Mielewczyk z kl. VI 
oraz Julia Czaja z kl. VIIIB. Fantastyczny popis dała 
Julia Puzdrowska w tańcu z ogniem. Pięknie wystąpiły 
nasze przedszkolaki, przygotowane przez p. Marię 
Klajn, w tańcu z kwiatami.

W rodzimym, kaszubskim języku można było 
wysłuchać wierszy i piosenek w wykonaniu pań
z KGW „Jezioranki” z Gowidlina. Na zakończenie 
bombowo zaśpiewały dziewczyny z zespołu „Pink 
Link” z Wygody.

Rozstrzygnięto także konkursy na najcięższy 
ziemniak; na biżuterię wykonaną z darów jesieni oraz 
postaci z ziemniaków.

Dużym zainteresowaniem tradycyjnie cieszyły 
się policyjne i strażackie pojazdy. Dzieci z chęcią sia-
dały za kierownicą radiowozu, włączały sygnały 
dźwiękowe, sprawdzały węże, zadawały policjantom
i strażakom pytania, na które ci szczegółowo odpowia-
dali. 

Można też było sprawdzić się w wielu konkur-
sach przygotowanych przez m.in. KGW „Marzëbión-
czi” oraz sołectwo Nowa Ameryka. Największym za-
interesowaniem (z wieloma  pozytywnymi emocjami) 
cieszyło się szukanie skarbu ukrytego na terenie szko-
ły. Szczęśliwcem okazał się Franciszek Pranczk, który 
wykopał skrzynkę (jak się okazało) z „ziemniaczanym 
skarbem”. Na wszystkich zebranych czekało również 
wiele atrakcji: trampolina, zjeżdżalnia, stoisko z balo-

nami i zabawkami, malowanie twarzy, skręcanie 
balonów, brokatowe tatuaże, kolorowe warkoczyki, 
hel do zmiany głosu, stoisko Pomorskiego Oddziału 
Doradztwa Rolniczego w Lubaniu z prezentacją naj-
różniejszych odmian ziemniaków. Oprócz tego każdy 
mógł skosztować: swójsczich kùchów, plińców
z bùlew, kawë, arbatë, fritków, hòt-dogów, chleba ze 
smalcem.

Wśród licznych atrakcji tradycyjnie najwięk-
szym powodzeniem cieszyła się loteria. Wielu uczest-
ników wspólnej zabawy kupowało po kilka, kilka-
naście, a nawet kilkadziesiąt losów. A darczyńców cen-
nych nagród było jak co roku bardzo wielu. Oczywiś-
cie główną nagrodą był rower, tym razem ufundowany 
przez pana Mariusza Labudę, radnego gminy Sierako-
wice. Nie brakowało też talonów na różnego rodzaju 
usługi, spawarki, bujanego kosza, radia „Makity”, 
weekendowego pobytu w domku nad jeziorem i wielu, 
wielu innych. Wszystkim sponsorom serdecznie dzię-
kujemy za wsparcie.

Festyn poprowadziły panie Anna Reiter i Ża-
netta Penkowska.

AR
Foto: nadesłane

„Swiãto búlwë” w Lisich Jamach 
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Zarząd Okręgowy i Komisja Kultury Polskiego Związku Łowieckiego w Gdańsku zapraszają na msze 
hubertowskie i koncerty na zakończenie obchodów święta naszego patrona, św. Huberta.

Oprawę muzyczną liturgii Mszy Świętych Hubertowskich oraz koncertów zapewni:

Zespół WAGABUNDY zaprasza na koncert „Jesień słońcem rozśpiewana”

16 listopada (sobota) 2019 r., g. 17.00, Drewniany Zabytkowy Kościół w Sierakowicach

W jesiennej, listopadowej aurze program klasyki studenckiej piosenki turystycznej zaprezentuje 
zespół WAGABUNDY – Dorota Kurczyńska, Wojciech Klocek i Ryszard Dubiela.

Podczas wspólnego wieczoru słowa piosenek będą wyświetlane na ekranie, by umożliwić 
szerokiemu gronu Uczestników wspólne śpiewanie.

30 września 2019 r. Zespół Szkół Po-
nadgimnazjalnych w Sierakowicach gościł 
studentkę z Niemiec – Antonię, która popro-
wadziła warsztaty językowe. Antonia wpro-
wadziła uczniów w swój świat, w świat życia 
Berlina i niemieckiej rzeczywistości. Poka-
zała, jak wygląda jej dzień powszedni, dom 
rodzinny i codzienne zajęcia. Aktywistka roz-
mawiała z uczniami o podobieństwach i róż-
nicach między Polską a Niemcami. Przepro-
wadziła quiz, dotyczący wiedzy o krajach 
DAChu oraz kilka gier i zabaw językowych.
A wszystko to za sprawą projektu „Deutsch 
Plus”, w którym aktywnie uczestniczy szkoła.

Projekt „Deutsch Plus” jest reali-
zowany we współpracy z Instytutem Goethego 
w Warszawie. Ta instytucja jest ważnym partnerem, 
zapewniającym wysoki poziom kwalifikacji zawo-
dowych nauczycieli i polepszenie tym samym jakości 
zajęć lekcyjnych z języka niemieckiego we wszystkich 
typach szkół w całej Polsce. Celem projektu jest:

ź zaangażowanie dyrektorów szkół, nauczy-
cieli, uczniów i rodziców w działania na rzecz propa-
gowania języka niemieckiego;

ź s tworzenie silnej sieci szkół, które oferują 
naukę języka niemieckiego w zwiększonym zakresie 
lub potrzebują wsparcia w prowadzeniu działań w tym 
kierunku;

ź w yraźne zaangażowanie nauczycieli w pro-
jekty i konkursy związane z językiem niemieckim, 
poprzez zachęcanie uczniów do udziału w tego typu 
inicjatywach;

ź a ktywny udział uczniów ze wszystkich ty-
pów szkół w wydarzeniach (imprezach, konkursach, 

projektach) przygotowanych w ramach oferty Goethe-
Institut.

Patronat nad projektem objęła Ambasada Nie-
miec w Warszawie. A ZSP w Sierakowicach uczestni-
czy w nim jako jedna z 200 szkół w całej Polsce. 
„Deutsch Plus” wspiera placówki w działaniach na 
rzecz języka niemieckiego. W ramach przedsięwzięcia 
uczniowie mają możliwość spotkania z młodymi 
ludźmi z Niemiec, wzięcia udziału w ogólnopolskim 
konkursie, w wymianie uczniowskiej online (e-twin-
ning) i w bezpłatnych lekcjach Skype.

Już nie możemy się doczekać naszego kolej-
nego działania związanego z projektem, a tym razem 
będzie to… wyjazd do Gdyni na koncert Rogera Re-
klessa, znanego niemieckiego rapera i producenta mu-
zycznego!

Marta Młyńska
Foto: nadesłane

Warsztaty językowe w ramach projektu Goethe-Institut „Deutsch PLUS”

Zespół Muzyki Myśliwskiej „BABRZYSKO”
działający przy Zarządzie Okręgowym PZŁ w Poznaniu
pod kierownictwem artystycznym Krzysztofa Kadleca

W wykonaniu zespołu usłyszymy Polską Mszę Hubertowską na naturalne, małe i duże rogi myśliwskie 
Krzysztofa Kadleca, a w ramach koncertu polską i europejską muzykę myśliwską. 
ź 8 listopada 2019 r. (piątek) godz. 18.00, Sierakowice, kościół p.w. św. Jana Chrzciciela;
ź 9 listopada 2019 r. (sobota), godz. 18.00, Bazylika Katedralna Pelplin;
ź 10 listopada 2019 r. (niedziela), godz. 12.30, kościół p.w. św. Bernarda w Sopocie; 
ź 10 listopada 2019 r. (niedziela), godz. 17.00, kościół p.w. Św. Trójcy w Goręczynie.
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świętować zakończenie wykopek. Przez cały czas 
trwania festynu dużo działo się na scenie. Na początku 
wystąpił szkolny chórek „Smyczek”, prowadzony 
przez p. Żanettę  Penkowską, który śpiewa już od 20 
lat. Następnie prezentowały się solistki, laureatki 
konkursów muzycznych: Alicja Mielewczyk z kl. VI 
oraz Julia Czaja z kl. VIIIB. Fantastyczny popis dała 
Julia Puzdrowska w tańcu z ogniem. Pięknie wystąpiły 
nasze przedszkolaki, przygotowane przez p. Marię 
Klajn, w tańcu z kwiatami.

W rodzimym, kaszubskim języku można było 
wysłuchać wierszy i piosenek w wykonaniu pań
z KGW „Jezioranki” z Gowidlina. Na zakończenie 
bombowo zaśpiewały dziewczyny z zespołu „Pink 
Link” z Wygody.

Rozstrzygnięto także konkursy na najcięższy 
ziemniak; na biżuterię wykonaną z darów jesieni oraz 
postaci z ziemniaków.

Dużym zainteresowaniem tradycyjnie cieszyły 
się policyjne i strażackie pojazdy. Dzieci z chęcią sia-
dały za kierownicą radiowozu, włączały sygnały 
dźwiękowe, sprawdzały węże, zadawały policjantom
i strażakom pytania, na które ci szczegółowo odpowia-
dali. 

Można też było sprawdzić się w wielu konkur-
sach przygotowanych przez m.in. KGW „Marzëbión-
czi” oraz sołectwo Nowa Ameryka. Największym za-
interesowaniem (z wieloma  pozytywnymi emocjami) 
cieszyło się szukanie skarbu ukrytego na terenie szko-
ły. Szczęśliwcem okazał się Franciszek Pranczk, który 
wykopał skrzynkę (jak się okazało) z „ziemniaczanym 
skarbem”. Na wszystkich zebranych czekało również 
wiele atrakcji: trampolina, zjeżdżalnia, stoisko z balo-

nami i zabawkami, malowanie twarzy, skręcanie 
balonów, brokatowe tatuaże, kolorowe warkoczyki, 
hel do zmiany głosu, stoisko Pomorskiego Oddziału 
Doradztwa Rolniczego w Lubaniu z prezentacją naj-
różniejszych odmian ziemniaków. Oprócz tego każdy 
mógł skosztować: swójsczich kùchów, plińców
z bùlew, kawë, arbatë, fritków, hòt-dogów, chleba ze 
smalcem.

Wśród licznych atrakcji tradycyjnie najwięk-
szym powodzeniem cieszyła się loteria. Wielu uczest-
ników wspólnej zabawy kupowało po kilka, kilka-
naście, a nawet kilkadziesiąt losów. A darczyńców cen-
nych nagród było jak co roku bardzo wielu. Oczywiś-
cie główną nagrodą był rower, tym razem ufundowany 
przez pana Mariusza Labudę, radnego gminy Sierako-
wice. Nie brakowało też talonów na różnego rodzaju 
usługi, spawarki, bujanego kosza, radia „Makity”, 
weekendowego pobytu w domku nad jeziorem i wielu, 
wielu innych. Wszystkim sponsorom serdecznie dzię-
kujemy za wsparcie.

Festyn poprowadziły panie Anna Reiter i Ża-
netta Penkowska.

AR
Foto: nadesłane

„Swiãto búlwë” w Lisich Jamach 
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Zarząd Okręgowy i Komisja Kultury Polskiego Związku Łowieckiego w Gdańsku zapraszają na msze 
hubertowskie i koncerty na zakończenie obchodów święta naszego patrona, św. Huberta.

Oprawę muzyczną liturgii Mszy Świętych Hubertowskich oraz koncertów zapewni:

Zespół WAGABUNDY zaprasza na koncert „Jesień słońcem rozśpiewana”

16 listopada (sobota) 2019 r., g. 17.00, Drewniany Zabytkowy Kościół w Sierakowicach

W jesiennej, listopadowej aurze program klasyki studenckiej piosenki turystycznej zaprezentuje 
zespół WAGABUNDY – Dorota Kurczyńska, Wojciech Klocek i Ryszard Dubiela.

Podczas wspólnego wieczoru słowa piosenek będą wyświetlane na ekranie, by umożliwić 
szerokiemu gronu Uczestników wspólne śpiewanie.

30 września 2019 r. Zespół Szkół Po-
nadgimnazjalnych w Sierakowicach gościł 
studentkę z Niemiec – Antonię, która popro-
wadziła warsztaty językowe. Antonia wpro-
wadziła uczniów w swój świat, w świat życia 
Berlina i niemieckiej rzeczywistości. Poka-
zała, jak wygląda jej dzień powszedni, dom 
rodzinny i codzienne zajęcia. Aktywistka roz-
mawiała z uczniami o podobieństwach i róż-
nicach między Polską a Niemcami. Przepro-
wadziła quiz, dotyczący wiedzy o krajach 
DAChu oraz kilka gier i zabaw językowych.
A wszystko to za sprawą projektu „Deutsch 
Plus”, w którym aktywnie uczestniczy szkoła.

Projekt „Deutsch Plus” jest reali-
zowany we współpracy z Instytutem Goethego 
w Warszawie. Ta instytucja jest ważnym partnerem, 
zapewniającym wysoki poziom kwalifikacji zawo-
dowych nauczycieli i polepszenie tym samym jakości 
zajęć lekcyjnych z języka niemieckiego we wszystkich 
typach szkół w całej Polsce. Celem projektu jest:

ź zaangażowanie dyrektorów szkół, nauczy-
cieli, uczniów i rodziców w działania na rzecz propa-
gowania języka niemieckiego;

ź s tworzenie silnej sieci szkół, które oferują 
naukę języka niemieckiego w zwiększonym zakresie 
lub potrzebują wsparcia w prowadzeniu działań w tym 
kierunku;

ź w yraźne zaangażowanie nauczycieli w pro-
jekty i konkursy związane z językiem niemieckim, 
poprzez zachęcanie uczniów do udziału w tego typu 
inicjatywach;

ź a ktywny udział uczniów ze wszystkich ty-
pów szkół w wydarzeniach (imprezach, konkursach, 

projektach) przygotowanych w ramach oferty Goethe-
Institut.

Patronat nad projektem objęła Ambasada Nie-
miec w Warszawie. A ZSP w Sierakowicach uczestni-
czy w nim jako jedna z 200 szkół w całej Polsce. 
„Deutsch Plus” wspiera placówki w działaniach na 
rzecz języka niemieckiego. W ramach przedsięwzięcia 
uczniowie mają możliwość spotkania z młodymi 
ludźmi z Niemiec, wzięcia udziału w ogólnopolskim 
konkursie, w wymianie uczniowskiej online (e-twin-
ning) i w bezpłatnych lekcjach Skype.

Już nie możemy się doczekać naszego kolej-
nego działania związanego z projektem, a tym razem 
będzie to… wyjazd do Gdyni na koncert Rogera Re-
klessa, znanego niemieckiego rapera i producenta mu-
zycznego!

Marta Młyńska
Foto: nadesłane

Warsztaty językowe w ramach projektu Goethe-Institut „Deutsch PLUS”

Zespół Muzyki Myśliwskiej „BABRZYSKO”
działający przy Zarządzie Okręgowym PZŁ w Poznaniu
pod kierownictwem artystycznym Krzysztofa Kadleca

W wykonaniu zespołu usłyszymy Polską Mszę Hubertowską na naturalne, małe i duże rogi myśliwskie 
Krzysztofa Kadleca, a w ramach koncertu polską i europejską muzykę myśliwską. 
ź 8 listopada 2019 r. (piątek) godz. 18.00, Sierakowice, kościół p.w. św. Jana Chrzciciela;
ź 9 listopada 2019 r. (sobota), godz. 18.00, Bazylika Katedralna Pelplin;
ź 10 listopada 2019 r. (niedziela), godz. 12.30, kościół p.w. św. Bernarda w Sopocie; 
ź 10 listopada 2019 r. (niedziela), godz. 17.00, kościół p.w. Św. Trójcy w Goręczynie.
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Rowerem nad Jezioro Junno w Kamienicy 
Królewskiej dotarło ponad trzydziestu uczestników 
wydarzenia. Najmłodszy miał trzy lata i podróżował
w foteliku rowerowym. Sześcioletni Adaś, ponad 13-

kilometrową, niełatwą trasę pokonał sam. Z kolei do 
wody odważył się wejść 5-letni Mieszko z Mirachowa. 
Ogółem na zaproszenie Gminnego Ośrodka Kultury 
odpowiedziało ponad 70 osób, które wybrały tego dnia 
rower, morsowanie, albo jedno i drugie!

Aktywny piknik rodzinny odbył się 6 paździer-
nika. Rozpoczął się tuż po 11.00, gdy kilkudziesięcio-
osobowa grupa, mimo chwilowego załamania pogody, 
wystartowała w kierunku Kamienicy Królewskiej. 
Piękną, leśną ścieżką przejechaliśmy przez Bukowo, 

Nowalczysko i po pokonaniu prawie czternastu kilo-
metrów, rozwiązaniu kilku zadań na trasie, dotarliśmy 
na plażę w Kamienicy Królewskiej, gdzie już czekało 
ognisko, nagrody, poczęstunek i morsy! Po wspólnej 
rozgrzewce do wody weszły 32 osoby.

Dziękujemy za pomoc w organizacji wydarze-
nia komendantowi asp. szt. Krzysztofowi Myszkowi 
oraz policjantom, którzy dbali o nasze bezpieczeństwo. 
Szczególne podziękowania kierujemy również do 

Druhów z Ochotniczej Straży Pożarnej w Kamienicy 
Królewskiej, którzy pomogli w zabezpieczeniu trasy. 
Dziękujemy też Wojciechowi Ziegiertowi za udostęp-
nienie polany nad jeziorem.

Zakończyliśmy sezon rowerowy i rozpoczęliśmy morsowy!

Dorota Skierka
Foto: GOK Sierakowice

Gminny Klub Sportowy „Sierakowice” przy 
współpracy Gminnego Ośrodka Kultury w Sierako-
wicach, Ochotniczej Straży Pożarnej w Sierakowicach 
oraz Parafii p.w. Św. Marcina w Sierakowicach zorga-
nizował w dniu 13 października już po raz XIX Biegi 
Uliczne Wokół Ołtarza Papieskiego – Sierakowice 
2019. Biegi zostały zorganizowane w Parku Ośmiu 
Błogosławieństw i ulicami: Księdza Bernarda Łosiń-
skiego oraz Piwną w Sierakowicach. Łącznie 9 biegów 
zostało podzielonych na dziewięć kategorii wieko-
wych:
 1. bieg dziewcząt - rocznik 2011 i młodsze - 300 m
 2. bieg chłopców - rocznik 2011 i młodsi - 300 m
 3. bieg dziewcząt - rocznik 2009-2010 - 500 m
 4. bieg chłopców - rocznik 2009-2010 - 500 m
 5. bieg dziewcząt - rocznik 2007-2008 - 500 m
 6. bieg chłopców - rocznik 2007-2008 - 1500 m
 7. bieg dziewcząt - rocznik 2003-2006 - 1500 m
 8. bieg chłopców - rocznik 2003-2006 - 1500 m
 9. bieg główny ze startu wspólnego kobiet i mężczyzn 
rocznik 2002 i starsi - 3000 m

W kategorii dzieci rocznik 2011 i młodsze 
łącznie wystartowało 55 zawodniczek i zawodników,
z których najlepszymi okazali się:
dziewczęta: 1. Wiktoria Maras - Siemirowice, 2. 
Klaudia Bienias - UKS Ekoludek, 3. Julita Krefta – 
Moczydło;
chłopcy: 1. Dawid Piask - Sierakowice, 2. Mateusz 
Walaśkiewicz - UKS Ekoludek, 3. Filip Lepak – 
Skórzewo.

W kategorii dziewczęta i chłopcy rocznik 
2009-2010 łącznie wystartowało 32 zawodniczek i za-
wodników, z których najlepszymi okazali się:

dziewczęta: 1. Dąbrówka Borowska, 2. Zuzan-
na Pobudkiewicz - UKS Ekoludek, 3. Amelia Tasior - 
UKS Ekoludek;

chłopcy: 1. Maksymilian Mikołajewski - Bani-
no, 2. Przemysław Henrich - Banino, 3. Kacper Lis-
kowski – Skórzewo.

W kategorii dziewczęta i chłopcy rocznik 
2007-2008 łącznie wystartowało 34 zawodniczek i za-
wodników, z których najlepszymi okazali się:

dziewczęta: 1.Oliwia Hermann - UKS Eko-
ludek, 2. Paulina Miotk - Mojusz, 3. Agata Wolska – 
Tuchlino; 

chłopcy: 1. Piotr Lokś, 2. Dominik Piask - 
Sierakowice, 3. Szymon Półczyński - Przyjaźń

XIX Biegi Uliczne Wokół Ołtarza Papieskiego – Sierakowice 2019
„Jan Paweł II orędownikiem życia rodziny w trzeźwości” 
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W kategorii dziewczęta i chłopcy rocznik 
2003-2006 łącznie wystartowało 31 zawodniczek i za-
wodników, z których najlepszymi okazali się:
dziewczęta: 1. Julia Mikołajewska, 2. Oliwia Chmu-
rzyńska - Stężyca, 3. Kinga Troka; 
chłopcy: 1. Krzysztof Różnicki - Sierakowice, 2. Filip 
Lewandowski - Lębork, 3. Kacper Olszewski

W kategorii bieg główny kobiet i mężczyzn 
rocznik 2002 i starsi łącznie wystartowało 37 zawod-
niczek i zawodników, z których najlepszymi okazali 
się:
w kategorii kobiet: 1. Weronika Mikołajewska, 2. Ag-
nieszka Kęsik, 3. Joanna Garska; 
w kategorii mężczyzn: 1. Tadeusz Zblewski, 2. Woj-
ciech Serkowski, 3. Daniel Pak.  

Łączna ilość wszystkich uczestników biegów 
ulicznych wyniosła 189 zawodniczek i zawodników.

Po zakończonych biegach poszczególnych ka-
tegorii wiekowych zwycięzcom wręczono nagrody fi-
nansowe, rzeczowe, medale i dyplomy. Wszyscy 
uczestnicy otrzymali pamiątkowe medale, a najmłodsi 
także słodycze za uczestnictwo w XIX Biegach Pa-
pieskich. Uczestników i kibiców poczęstowano droż-
dżówkami.

Zawody te dały szansę spędzenia wolnego 
czasu w sposób czynny zawodnikom jak i całym ro-
dzinom, natomiast publiczności, zwłaszcza rodzicom, 
dostarczyły wielu sportowych emocji i wrażeń. Pod-
czas biegów zapewniono promocję Gminy Siera-
kowice oraz Pomorskiego Zrzeszenia LZS. 

Zawody były dotowane przez Gminę Siera-
kowice, Gminny Klub Sportowy „Sierakowice”, LZS 
w Gdańsku ze środków Samorządu Województwa Po-
morskiego oraz przez Gminny Ośrodek Kultury w Sie-
rakowicach. Nagrody zwycięzcom wręczał, jak w la-
tach ubiegłych, ks. proboszcz Tadeusz Knut, za co 
bardzo dziękujemy.

Waldemar Formela
Foto: nadesłane

Ogłoszenia drobne

Zatrudnię kierowcę kat. B+C; praca na miejscu; tel. 58 6816 816

Sprzedam fotelik samochodowy firmy GRACO Junior MAXI cena 100zł. Telefon kontaktowy: 601-818-014.

Tanio wynajmę lokal o pow. 25 m2 w Sierakowicach przy ul. Słupskiej; tel. 509 395 161

Załatwiam kompleksowe kredyty samochodowe (pełen pakiet). Wystarczy dostarczyć ksero dowodu rejestracyjnego na 
wybrany samochód. Tel. kom. 603 748 535

Sprzedam zbiornik 1000 litrów do wody, cena: 250 zł; tel. 603 748 535

Sprzedam działkę o pow. 1250 m2 w Skrzeszewie (gm. Sierakowice); działka jest ujęta w gminnym planie 
zagospodarowania, w bezpośrednim sąsiedztwie znajduje się wodociąg i energia elektryczna; w pobliżu las i rzeka;
cena do uzgodnienia; tel. 58 681 92 61.

Kucharki! – Na wesela, przyjęcia i osiemnastki, itp. oraz catering, menu według gustu klienta, tel. 666 097 632

Gospodarstwo agroturystyczne organizuje warsztaty rzemiosła i rękodzieła ludowego dla grup szkolnych; jednodniowe 
zorganizowane wycieczki po okolicy; marsze nordic walking; imieniny i urodziny w plenerze; małe przyjęcia. 
Zapewniamy dobrą zabawę i malownicze widoki. Kamienicki Młyn, tel. 691 899 863, www.podlipa.gdan.pl 

Zagroda edukacyjna zaprasza grupy przedszkolne, szkolne i inne na kilkugodzinne zorganizowane pobyty, Dolina 
Jadwigi, tel. 691 688 971, www.dolinajadwigi.opx.pl  

Porad z zakresu prawa rodzinnego udziela bezpłatnie 
mecenas Katarzyna Kurkiewicz
w każdy ostatni piątek miesiąca od godziny 16:00 
do 19:00 w budynku przy ulicy ks. B. Łosińskiego 1
w Sierakowicach.
Dyżury w 2019 r.: 29 listopada, 20 grudnia.

Mediacje rodzinne
prowadzi mediator sądowy Katarzyna Kurkiewicz
w terminach uzgodnionych telefonicznie,
tel. 609-180-881.

Porady prawne z zakresu
prawa rodzinnego Punkt nieodpłatnej pomocy prawnej znajduje się w dawnych salkach kate-

chetycznych przy ul. ks. B. Łosińskiego 1 w Sierakowicach. 
Porad prawnych udziela adwokat Michał Gabriel. 

Na wizytę można zarejestrować się jedynie pod numerem telefonu 536 006 810 
(czynnego od poniedziałku do piątku w godzinach od 8.00 do 11.00) lub 
poprzez internetowy system rejestracji na stronie:  https://kartuzy.npp-24.pl/ 

Punkt nieodpłatnej pomocy prawnej

Punkt jest czynny w godzinach:
ź poniedziałek 8.00-12.00
ź wtorek 12.30-16.30
ź środa 8.00-12.00
ź czwartek11.00-15.00
ź piątek 11.00-15.00

http://www.podlipa.gdan.pl/
http://www.dolinajadwigi.opx.pl/
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W kategorii dziewczęta i chłopcy rocznik 
2003-2006 łącznie wystartowało 31 zawodniczek i za-
wodników, z których najlepszymi okazali się:
dziewczęta: 1. Julia Mikołajewska, 2. Oliwia Chmu-
rzyńska - Stężyca, 3. Kinga Troka; 
chłopcy: 1. Krzysztof Różnicki - Sierakowice, 2. Filip 
Lewandowski - Lębork, 3. Kacper Olszewski

W kategorii bieg główny kobiet i mężczyzn 
rocznik 2002 i starsi łącznie wystartowało 37 zawod-
niczek i zawodników, z których najlepszymi okazali 
się:
w kategorii kobiet: 1. Weronika Mikołajewska, 2. Ag-
nieszka Kęsik, 3. Joanna Garska; 
w kategorii mężczyzn: 1. Tadeusz Zblewski, 2. Woj-
ciech Serkowski, 3. Daniel Pak.  

Łączna ilość wszystkich uczestników biegów 
ulicznych wyniosła 189 zawodniczek i zawodników.

Po zakończonych biegach poszczególnych ka-
tegorii wiekowych zwycięzcom wręczono nagrody fi-
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uczestnicy otrzymali pamiątkowe medale, a najmłodsi 
także słodycze za uczestnictwo w XIX Biegach Pa-
pieskich. Uczestników i kibiców poczęstowano droż-
dżówkami.

Zawody te dały szansę spędzenia wolnego 
czasu w sposób czynny zawodnikom jak i całym ro-
dzinom, natomiast publiczności, zwłaszcza rodzicom, 
dostarczyły wielu sportowych emocji i wrażeń. Pod-
czas biegów zapewniono promocję Gminy Siera-
kowice oraz Pomorskiego Zrzeszenia LZS. 

Zawody były dotowane przez Gminę Siera-
kowice, Gminny Klub Sportowy „Sierakowice”, LZS 
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morskiego oraz przez Gminny Ośrodek Kultury w Sie-
rakowicach. Nagrody zwycięzcom wręczał, jak w la-
tach ubiegłych, ks. proboszcz Tadeusz Knut, za co 
bardzo dziękujemy.

Waldemar Formela
Foto: nadesłane
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Porad z zakresu prawa rodzinnego udziela bezpłatnie 
mecenas Katarzyna Kurkiewicz
w każdy ostatni piątek miesiąca od godziny 16:00 
do 19:00 w budynku przy ulicy ks. B. Łosińskiego 1
w Sierakowicach.
Dyżury w 2019 r.: 29 listopada, 20 grudnia.

Mediacje rodzinne
prowadzi mediator sądowy Katarzyna Kurkiewicz
w terminach uzgodnionych telefonicznie,
tel. 609-180-881.

Porady prawne z zakresu
prawa rodzinnego Punkt nieodpłatnej pomocy prawnej znajduje się w dawnych salkach kate-

chetycznych przy ul. ks. B. Łosińskiego 1 w Sierakowicach. 
Porad prawnych udziela adwokat Michał Gabriel. 

Na wizytę można zarejestrować się jedynie pod numerem telefonu 536 006 810 
(czynnego od poniedziałku do piątku w godzinach od 8.00 do 11.00) lub 
poprzez internetowy system rejestracji na stronie:  https://kartuzy.npp-24.pl/ 

Punkt nieodpłatnej pomocy prawnej

Punkt jest czynny w godzinach:
ź poniedziałek 8.00-12.00
ź wtorek 12.30-16.30
ź środa 8.00-12.00
ź czwartek11.00-15.00
ź piątek 11.00-15.00

http://www.podlipa.gdan.pl/
http://www.dolinajadwigi.opx.pl/


Strony www
i nowe media

 

Najskuteczniejsza reklama firmy
w internecie

Sierakowice
ul. Kartuska 35

tel. 665 398 133
www.r4y.pl


